
RIKSDAGENS PROTOKOLL
1904. Första Kammaren. N:o 25.

Tisdagen den 8 mars.
Kammaren sammanträdde kl. 2,30 e. m.

Herr statsrådet Meyer aflämnade Kungl. Maj:ts nedannämnda 
nådiga propositioner till Riksdagen:

l:o) angående viss ändring i gällande förordning angående 
stämpelafgiften;

2:o) angående anslag till reseunderstöd åt tekniker för att be
söka 1904 års världsutställning i S:t Louis;

3:o) med förslag till lag om samäganderätt m. m.; och
4:o) med förslag till lag om ändrad lydelse af 11 kap. 15 8 

och 18 kap. 15 § strafflagen.

Justerades protokollet för den 1 i denna månad.

Upplästes två till kammaren inkomna protokoll, så lydande:

År 1904 den 7 mars sammanträdde kamrarnas valmän för att 
jämlikt 71 och 73 §§ riksdagsordningen utse dels Riksdagens full
mäktige i riksbanken efter friherre C. J. Langenskiöld och herr 
H. R. Törnebladh, hvilka voro i tur att afgå, dels ock suppleanter 
för fullmäktige i riksbanken; och befunnos, efter valens slut, hafva 
hlifvit utsedde till:

fullmäktige:
friherre Langenskiöld, Carl Johan, bank

direktör, ................................................med 46 röster,
herr Törnebladh, Henrik Ragnar, ledamot

af Riksdagens Första Kammare, ...» 46 » ;
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suppleanter för tiden från valet, till dess nytt val under år 
1905 försiggått:

herr Tham, Vollrath Henrik Sebastian,
ledamot af Riksdagens Första Kammare med 46 röster, 

berr Wikström, Febr Magnus, grosshand
lare, ....................................................... * 45 » ,

herr Francke, Otto, grosshandlare, . 44 » .

P. Pehr son. Herman Behm.
J. F. Nyström. A. Hansson i Solberga.

År 1904 den 7 mars sammanträdde kamrarnas valmän för att 
jämlikt 71 och 73 §§ riksdagsordningen utse dels Riksdagens full
mäktige i riksgäldskontoret efter herrar F. A. Anderson, O. W. 
Odelberg och E. M. finger, hvilka voro i tur att afgå, dels ock 
suppleanter för fullmäktige i riksgäldskontoret; och hefunnos, efter 
valens slut, hafva blifvit utsedde till

ordförande:
herr Cavalli, H., juris doktor, ledamot af

Riksdagens Första Kammare,...............med 45 röster;

öfrige fullmäktige:
herr Odelberg, Oscar Wilhelm, ledamot af

Riksdagens Första Kammare, .... med 46 röster,
herr Kinander, Carl Emil, fullmäktig i järn

kontoret, ................................................ * 46 » ,

suppleanter för tiden från valet, till dess nytt val under år 
1905 försiggått:

herr Ramstedt, Reinhold Yictor, grosshand
lare .......................................................med 45 röster,

herr Moll, Yictor Ludvig, ledamot af Riks
dagens Andra Kammare,......................»45 » ,

herr Almqvist, Knut Fredrik Gerhard, leda
mot af Riksdagens Andra Kammare, . » 44 t _ ,

sedan ordningen mellan dem af suppleanterna, som erhållit lika 
antal röster, blifvit genom lottning bestämd.

P. Pehrson. Herman Behm.
J. F. Nyström. A. Hansson i Solberga.

På framställning af herr talmannen beslöts, att de upplästa 
protokollen skulle läggas till handlingarna, äfvensom att Riks
dagens kanslideputerade skulle genom protokollsutdrag underrättas 
om dessa val samt anmodas låta uppsätta och till kamrarna ingifva 
förslag till dels förordnanden för de valde, dels skrivelser till
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Konungen med anmälan om de förrättade valen, dels oek den para
graf, som därom borde i riksdagsbeslutet intagas.

Föredrogos, men bordlädes ånyo på flera ledamöters begäran 
statsutskottets den 5 innevarande månad bordlagda utlåtanden n:is 
9 och 44 äfvensom lagutskottets samma dag bordlagda utlåtanden 
n:is 24—26.

Föredrogs och hänvisades till bevillningsutskottet Kungl. Maj:ts 
under dagen aflämnade nadiga proposition till Riksdagen angående 
viss ändring i gällande förordning angående stämpelafgiften.

Föredrogs och hänvisades till statsutskottet Kungl. Maj:ts 
denna dag aflämnade nådiga proposition till Riksdagen, angående 
anslag till reseunderstöd åt tekniker för att besöka 1904 års världs
utställning i S:t Louis.

Föredrogos och hänvisades till lagutskottet Kungl. Maj:ts under 
dagen aflämnade nådiga propositioner till Riksdagen:

l:o) med förslag till lag om samäganderätt m. m., och 
2:o) med förslag till lag om ändrad lydelse af 11 kap. 15 8 

och 18 kap. 15 § strafflagen.

Justerades fem protokollsutdrag för denna dag.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades herr Fröberg under 
14 dagar från den 10 innevarande månad.

Kammaren åtskildes kl. 2,48 e. m.

In fidem
A. v. Krus enstj erna.
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Onsdagen den 9 mars.

Kammaren sammanträdde kl. 11 f. m.

Justerades protokollet för den 2 i denna månad.

Anmäldes ock bordlädes
bevillningsutskottets betänkande och memorial: 
n:o 14, angående vissa delar af tullbevillningen; och 
n:o 15, i anledning af kamrarnas skiljaktiga beslut rörande 

bevillningsutskottets betänkande, n:o 8, i anledning af väckt mo
tion om ändring af 17 § bevillningsförordningen m. m.; äfvensom 

lagutskottets utlåtanden:
n:o 27, i anledning af Kungl. Maj:ts proposition angående 

löneregleringar för prästerskapet i föreslagna nya församlingar i
Stockholm; . „ . , , „

n:o 28, i anledning af väckt motion angående utfärdande af 
bestämmelse om under bvilka omständigheter ordförande i kom
munalstämma eller kyrkostämma må äga aflysa lagligen utlyst 
kommunalstämma eller kyrkostämma samt om rätt att öfver verk
ställd aflysning föra klagan; och , , „

n:o 29, i anledning af väckt motion angående upphäfvande åt 
pastors själfskrifvenhet såsom ordförande i kyrkostämma.

Föredrogs å ny o och företogs punktvis till afgörande stats
utskottets den 5 och 8 innevarande månad bordlagda utlåtande 
n:o 9, angående regleringen af utgifterna under riksstatens åttonde 
hufvudtitel, innefattande anslagen till ecklesiastikdepartementet.

Punkten 1.

Lades till handlingarna.

Punkterna 2—6.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 7.

Lades till handlingarna.
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Punkterna 8—10.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkterna 11—14.

Lades till handlingarna.

Punkten 15.

Utskottets hemställan bifölls.

Punkten 16.

Kungl. Maj:t hade föreslagit Riksdagen, att anslaget till 
arfvoden och resekostnadsersättning åt folkskoleinspektörer måtte 
varda förhöjdt med 17,250 kronor eller från dess nuvarande belopp,
95,000 kronor, till 112,250 kronor.

Utskottet hade på anförda skäl hemställt, att Riksdagen, i 
anledning af Kungl. Maj:ts förevarande framställning, måtte höja 
anslaget till arfvoden och resekostnadsersättning åt folkskole
inspektörer med 10,000 kronor, eller från dess nuvarande belopp,
95,000 kronor, till 105,000 kronor.

Herr statsrådet von Eriesen: I det anförande till statsråds
protokollet, som jag hade, då jag föreslog Kungl. Maj:t detta an
slag, framhöll jag, i likhet med hvad ett par af mina företrädare 
på denna plats gjort och för öfrigt många gånger inom Riksdagen 
uttalats såsom ett slutligt mål, att folkskoleinspektionen skulle 
anförtros åt personer, som uteslutande ägnade sig däråt; men på 
samma gång uttalade jag också uttryckligen den åsikten, att 
denna förändring icke kunde ske med ens och icke kunde ske nu, 
och detta af två skäl: dels emedan det nu funnes många dugande 
folkskoleinspektörer, som det skulle vara stor skada och förlust 
att taga från dessa platser, och dels därför, att man icke nu hade 
tillreds personer lämpliga att insätta på dessa platser, om de 
skulle helt och hållet ägna sig åt verksamheten.

Detta mitt uttalande har foranledt statsutskottet till ett annat. 
Statsutskottet säger — och i det afseendet stå vi hvarandra 
mycket nära — att statsutskottet förutser, att åtgärden att an
ställa särskilda inspektörer, som uteslutande skulle ägna sig åt 
inspektionsarbetet, kommer att i framtiden böra användas i större 
omfattning än hittills; men statsutskottet vill icke gå med mig 
på hela principen, utan säger, att önskvärdheten att det öfverallt 
skulle vara sä ordnadt, att man hade specialinspektörer, enligt 
utskottets mening icke har af erfarenheten bekräftats. Vi stå 
hvarandra tämligen nära, utskottet och jag; jag vill gå längre i 
framtiden, jag vill gå fram till det jag anser vara målet, men

Höjning af 
anslaget till 
folkskole

inspektionen.
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Höjning af tills vidare vilja vi följas åt på samma väg. Under sådana för- 
anslaget ull hållanden förefaller det mig, som skulle utskottet hafva kunnat 
inspektionen tillstyrka bifall till det anslag, Kungi. Maj:t begärt, i synnerhet 

(Forts) som det icke gällde mera än 17,500 kronor, den första ökning, som 
i detta anslag till folkskoleinspektörer ägt rum sedan 1884, under 
hvilken tid folkskoleväsendet nått en betydlig utveckling här i 
landet. Men då utskottet nu enhälligt ansett sig böra gå litet 
långsammare, än jag velat, och föreslå anslagsökningen till endast
10,000 kronor, och då utskottet i öfrigt behandlat hela denna 
hufvudtitel med vanlig omsorg och välvilja, anser jag mig i denna 
punkt icke böra göra något yrkande.

Efter härmed slutad öfverläggning biföll kammaren hvad 
utskottet i nu föredragna punkt hemställt.

Pun Jeten 17.

Lades till handlingarna.

Punkterna 18 och 19.

Hvad utskottet hemställt bifölls. 

ifrågasatt Punkten 20.
ombildning af

eu lektorat j två särskilda, sinsemellan öfverensstämmande motioner, väckta 
lfa skolan^till den ena inom Första Kammaren af friherre G. Tamm (n:o 24) och 

professur, den andra inom Andra Kammaren af herr J. E. von Krusenstjerna 
(n:o 32), hade föreslagits, att Riksdagen ville, för ombildning af 
det nuvarande lektoratet i konstruktion af enkla maskindelar, med 
en å stat uppförd aflöning af 3,000 kronor, till en professur i 
konstruktion af maskinelement och hissinrättningar m. in., med 
en aflöning af 6,000 kronor, höja det till tekniska högskolan ut-

f åen de ordinarie anslaget med 3,000 kronor; samt att, vid bifall 
artill, det af Kungl. Maj:t af innevarande års Riksdag till för

stärkning af lärarekrafterna vid tekniska högskolan begärda an
slaget af 17,500 kronor å extra stat för år 1905 må med 1,500 
kronor nedsättas till 16,000 kronor.

Utskottet hade af anförda orsaker hemställt, »att Riksdagen 
må, med afslag å herrar friherre Tamms och von Krusenstjernas 
förevarande motioner, i hvad de afse ökning i ordinarie anslaget 
till tekniska högskolan i Stockholm, besluta, att detta anslag skall 
utgå med oförändradt belopp.

Friherre Tamm: Kammaren torde erinra sig från 1902 års 
riksdag, att denna fråga jämväl då var å bane och medförde en

franska lång öfverläggning. Frågan gäller att ändra det nu be- 
ntliga lektoratet i konstruktion af enkla maskindelar till en
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professur i konstruktion af maskinelement och hissinrättningar. 
Redan 1899 ingick tekniska högskolans styrelse till Kungl. Maj:t 
och begärde ett anslag för anställande af en extra lärare. Kungl. 
Maj:t gjorde framställning därom till Riksdagen, och Riksdagen biföll 
det. Lektorn i ämnet hade visserligen skyldighet att undervisa, 
men han hade icke skyldighet att utöfver den tid, som var för 
honom föreskrifven, ytterligare lämna undervisning. Däraf följde, 
att, då det dessutom var svårt att anskaffa en extra lärare med 
sådan kompetens som erfordrades, Kungl. Maj:t medgaf, att lektorn 
i ämnet finge öfvertaga denne extra lärares befattning mot åt
njutande af arfvodet därför. Han hade tid att göra det, men icke 
skyldighet att göra det utan tillökning i aflöningen; och därför 
torde, ehuru gensaga blifvit framställd mot denna åtgärd, den 
dock varit fullt berättigad.

Sedermera gick styrelsen för tekniska högskolan 1901 in till 
Kungl. Maj:t och begärde, att lektoratet skulle få ändras till en 
professur. Kungl. Maj:t utredde ärendet, framlade det för Riks
dagen och begärde dess medgifvande, men frågan föll efter gemen
sam votering. Första Kammaren hade då med ganska stor majo
ritet antagit det af Kungl. Maj:t afgifna förslaget; Andra Kam
maren afslog det. Det befanns emellertid vid den gemensamma 
voteringen, att den majoritet, som förut funnits i Första Kamma
ren, hade minskats, och jag skall be att få lämna förklaringen på 
detta. Man hade nämligen här framkommit med det påståendet, 
att det vore ett rent personligt förhållande, som gifvit anledning 
till, att styrelsen framställt förslag om ändring af lektoratet till 
professur. Jag vågar påstå, att genom upprepande af detta argu
ment åtskilliga personer öfvergingo, och på aet sättet minskades 
minoriteten, som ville ett bifall; jag vågar påstå detta därför, att 
jag själf hörde dit; jag lät öfvertyga mig, att det var för att 
bereda en fördel åt innehafvaren af lektoratet. Men jag har seder
mera fått fullständig underrättelse och kännedom om att så icke 
var förhållandet.

Styrelsen har sedermera såväl under 1902 som under 1903 
gjort framställning hos Kungl. Maj:t för att få en proposition om 
samma sak, men Kungl. Maj:t har icke ansett sig höra ingå till 
Riksdagen med förnyad framställning i ärendet. Herrarne torde 
därvid observera, att den styrelse, som fungerade första gången 
framställning gjordes, var en helt annan än den, som sedermera för
nyade densamma. Nu har denna förändrade styrelse två å tre gån
ger unanimt gjort framställning hos Kungl. Maj:t i ärendet; det är 
således styrelsens alldeles bestämda öfvertygelse, att förändringen 
är erforderlig och icke endast afser att bereda en förmån åt inne- 
hafvaren af lektoratet. Och jag vill förmoda, att kammaren har 
den uppfattningen, att en styrelse, som sitter för att utöfva en 
medborgerlig plikt och för att tillgodose industriens intressen, 
icke låter förleda sig att på så dåliga skäl göra förnyade fram
ställningar och visa en enträgenhet, som tyder på öfvertygelsen 
att ett behof förefinnes.

Ifrågasatt 
ombildning af 

ett lektor åt 
vid tekniska 
högskolan till 

professur.
(Forts.)
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ifrågasatt Hvad är nu ändamålet med detta? Jo, då man förut bär ett
ombildning af lektorat i konstruktion af enkla maskindelar, önskar man nu att 

vid tekniska ^ en professur i konstruktion af maskinelement — således ma- 
högskolan till skiner i deras större utveckling — och hissinrättningar, och man 

professur, vill då därtill hafva en fullt kompetent person. Det är vid tek- 
(Forts.) niska högskolan så, att professorerna hafva i afseende å tiden en 

betydligt utsträckt undervisningsskyldighet utöfver hvad lekto
rerna hafva. Det är en fördel, att den lektor i ämnet, som för 
närvarande finnes, är kompetent att kunna blifva professor, på 
det att han, som innehar sin tjänst på grund af fullmakt, icke 
måtte stå i vägen för förändringen. Och att det icke kan vara 
någon personlig hänsyn till honom, som föranledt framställningen, 
framgår däraf, att han inom två år uppnår 65 år och således 
icke sedermera kommer att stå i vägen. Dessutom innehar denne 
lektor sin tjänst utan skyldighet att vid viss tid afgå, hvilket 
däremot blir fallet, om lektoratet skulle komma att ändras till 
professur. Hvad nu behofvet af förändringen beträffar, är det, 
såsom herrarne behagade finna, fråga om konstruktion af maski
ner och hissinrättningar, maskiner, hvarom Riksdagen själf gjort 
framställning till Kungl. Maj:t, att de måtte konstrueras för att 
minska yrkesfaran, maskiner, som underlätta det manuella arbetet, 
och om hvilka vi här i Sverige ännu knappt hafva en aning. Yi 
måste gå öfver Atlanten för att finna, huru denna sak på senare 
tiden utvecklats. Det gjordes från England en recherche för att 
ådagalägga, huru det kunde komma sig, att industrien i England 
var så underlägsen den i Amerika; och de herrar engelsmän, som 
företogo denna, kommo till det resultatet, att det kunde sägas — 
det låter som en paradox — att arbetet i Amerika vore dels det 
dyraste, dels det billigaste, dyrast därför att hvar och en för
tjänade mera än på andra ställen, billigast därför att de färdiga 
produkterna åstadkommas till ett billigare pris än på något annat 
ställe. Och hvarför? Jo, till stor del därför att alla dessa ma
skiner konstruerats så, att det manuella arbetet kunde ersättas 
med maskinarbete, och dels därför att intensiteten i det gjorda 
arbetet var så mycket större i Amerika än i England.

Då nu utskottet, som vid föregående tillfällen afstyrkt Kungl. 
Maj:ts proposition, finner sig icke böra, på förslag af enskilda 
motionärer, göra framställning till Riksdagen om bifall därtill, 
kan man fråga: hvad ligger uti denna så ofta förekommande för
klaring från utskottet? Jo, efter min uppfattning, icke blott den 
omständigheten att det är en enskild motion, ty enskilda motioner 
måste ju mången gång kunna anses fullt berättigade, utan grunden 
därtill bör väl snarare vara att söka i den omständigheten, att 
den för ärendets pröfning erforderliga utredningen icke skulle 
kommit till stånd genom den enskilda motionen. Ja, men här har 
dock en fullständig utredning af ämnet varit föremål för Kungl. 
Maj:ts pröfning och har vid ett föregående tillfälle föranledt 
Kungl. Makt att därom till Riksdagen afgifva proposition. Allt
så — utredning föreligger och har en gång af Kung!. Maj:t dragits
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inför Riksdagens pröfning. Att den sedermera icke kommit att ifrågasatt 
läggas under Riksdagens ögon, är ej så underligt, då man besinnar, om^dlne^r"/ 
att departementschefen helt naturligt måste taga någon hänsyn ‘id fep°’sla 
till de personers yttranden, hvilka vid behandlingen af ärendet i högskolan till 
kamrarna uttalat sig emot förslaget, och statsutskottet har af sitt professur. 
förra afstyrkande och Riksdagens beslut fått ökad anledning till (Forts.) 
att icke nu tillstyrka detsamma.

Då vi erinra oss, hurusom vid behandlingen af nionde hufvud- 
titeln denna kammare och jämväl Andra Kammaren med den stör
sta frikostighet beredvilligt lämnat anslag för våra näringars 
förkofran, torde jag kunna våga hemställa till Första Kammaren, 
att kammaren, med vidhållande af sitt vid föregående tillfälle 
fattade beslut, också behagade bevilja detta för industriens behof 
verkligen erforderliga anslag. Det kan synas djärft af mig att 
här framställa ett yrkande, men då jag sätter Första Kammarens 
ståndpunkt i frågan vid föregående tillfällen mot statsutskottets 
vid detta tillfälle, så vill jag stödja mig på Första Kammarens 
förut lämnade bifall till framställningen i fråga och tillåter mig 
alltså yrka bifall till den afgifna motionen, eller »att Riksdagen 
ville, för ombildning af det nuvarande lektoratet i konstruktion 
i enkla maskindelar, med en å stat uppförd aflöning af 3,000 
kronor, till en professur i konstruktion af maskinelement och 
hissinrättningar m. m., med en aflöning af 6,000 kronor, höja det 
till tekniska högskolan utgående ordinarie anslaget med 3,000 
kronor.» Jag ber att få stanna där, enär hvad som sedermera 
följer om nedsättning uti det begärda anslaget å extra stat för år 
1905 återkommer i en annan punkt.

Herr Billin g: Denna fråga, huruvida det i en framtid kan 
vara lämpligt att vid tekniska högskolan ombilda ett lektorat i 
konstruktion af enkla maskindelar till en professur i konstruktion 
af maskinelement och hissinrättningar, skall jag icke nu söka be
svara, därför att jag ej anser den frågan egentligen nu föreligga. 
Motionärerna hafva nämligen icke inskränkt sig till att föreslå 
en sådan förändring utaf ett lektorat till en professur, utan de 
hafva äfven framhållit, att, i och med detsamma eu dylik för
ändring genomfördes, den nuvarande innehafvaren af lektoratet 
skulle blifva professor. Äfven om man skulle vilja medgifva, 
något hvarpå jag icke nu vill inlåta mig, att alldeles oafsedt alla 
personliga hänsyn motionen kunde hafva skäl för sig, kan det å 
andra sidan icke förnekas att här föreligger icke i första hand 
en organisationsfråga, utan en rent personlig fråga, det vill med 
andra ord säga, att den egentliga innebörden i förslaget är att 
för denne lektor anordna en personlig professur. Den föregående 
talaren erinrade själf därom, att styrelsen för tekniska högskolan 
ingått till Kungl. Maj:t med en sådan hemställan, som den motio
närerna nu framlagt, och redan på grund däraf, att Kungl. Maj:t 
icke ansett sig böra till Riksdagen frambära ett sådant förslag,
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ifrågasatt redan häruti låg naturligtvis för utskottet en anledning till att 
ombildning «/icke förorda motionen.

vid ^etniska Men äfven om regeringen hade framlagt ett sådant förslag 
högskolan till som det föreliggande, är jag i allt fall icke alldeles viss om att 

professur, utskottet skulle hafva förordat det. Helt visst hade utskottet 
(Forts.-) ansett sig skyldigt att till Riksdagens bepröfvande framlägga det 

faktum, att den här till uppflyttning i högre tjänstegrad före- 
slagne mannen hunnit den ålder, att han inom två år är pensions- 
mässig, och att således ett bifall till förslaget egentligen skulle 
innebära för honom en höjning i hans pension. Statsutskottet 
hade då säkerligen ansett sig pliktigt att underställa Riksdagens 
pröfning, huruvida detta kunde anses vara den rätta vägen 
för beviljande af förhöjd pensionering, eller om icke möjligen 
en annan väg vore riktigare. Men jag lämnar nu den saken 
därhän.

Det hufvudsakligaste skälet för utskottets afstyrkande af mo
tionen har utskottet ganska tydligt angifvit, och det har varit 
för statsutskottet, och jag får säga för min egen del, ett alldeles 
afgörande skäl, och jag vågar antaga, att det äfven för kammaren 
skall blifva alldeles afgörande. Kan det vara riktigt och kan det 
vara lämpligt, att Riksdagen på enskildt förslag bereder åt en
skilda personer särskilda fördelar? Denna fråga har varit före
mål för mycket allvarliga debatter i Första Kammaren för en del 
år sedan — jag vill minnas, att det var särskildt under 1882 års 
riksdag, som denna principfråga här blef mycket grundligt be
handlad — och då enades man om att det vore i hög grad olämp
ligt, för att icke säga riskabelt, att slå in på den vägen. Här 
framkomma nu två motionärer med ett förslag i den vägen, i af
seende å hvilket icke den allra ringaste anledning till misstanke 
kan finnas att några personliga hänsyn därvid skulle hafva gjort 
sig gällande, man kan tvärtom vara fullständigt förvissad om att 
saken från den synpunkten i förevarande fall är alldeles klar. 
Men om Riksdagen begynner slå in på den vägen att på fram
ställning af enskilda motionärer bereda förmåner åt enskilda per
soner, skulle Riksdagen enligt mitt förmenande gifva sig in på 
en mycket farlig väg. Jag tror, att den svenska Riksdagen står 
högre än någon annan i det hänseendet, att enskilda intressen här 
icke få göra sig gällande, och den äran anser jag Riksdagen bör 
hålla så strängt som möjligt på, Men hafva vi väl begynt att 
slå in på en annan väg i ett fall sådant som detta, där absolut 
intet skäl till misstanke kan finnas, är dock porten snart öppen, 
och man glider så småningom in på en bana och kommer in i 
samma elände, dit många representationer kommit, där enskilda 
riksdagsmän gorå sig till organ för att bereda enskilda med
borgare vissa fördelar. Den nu antydda principen har Utskottet 
velat strängt fasthålla, och det är på denna grand och utan att 
gifva sig in på frågan, huruvida det i detta fåll må vara lämp
ligt att hafva ett lektorat eller en professur, det är på denna
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grund, säger jag, som statsutskottet ansett sig böra hemställa om 
afslag å motionen.

jag anhåller om bifall till utskottets hemställan.

Ifrågasatt 
ombildning af 

ett lektorat 
vid tekniska

högskolan till
Friherre Tamm: Den siste ärade talaren och jag skilja oss professur. 

egentligen härutinnan, huruvida här föreligger fråga om att åt (Torts.)
enskild person bereda enskilda förmåner. Jag ber att få fort
farande vidhålla, att detta icke varit anledningen till framställ
ningen, utan att det varit uteslutande ämnets vikt i och för sig, 
som framkallat densamma. Men om det nu så är, att det anses 
vara en ära för Riksdagen att ej söka bereda förmåner åt enskilda 
personer, tillåter jag mig fråga: fordrar icke också Riksdagens ära, 
att, när framställning göres om anslag för ett såsom behöfligt an- 
sedt anslag, detta anslag beviljas, äfven om det händelsevis skulle 
samtidigt bereda någon fördel åt en enskild person? För mig 
synes det vara en tämligen klar sak, att Riksdagens ära ingalunda 
kräfver att uti alla de fall, då enskilda personer till äfventyra 
skulle kunna tillskyndas någon förmån af ett begärdt anslag, af- 
slå framställning därom, huru rimlig den än må vara.

Jag tillåter mig yrka bifall till motionen.

Herr Åkerman: Jag anhåller att, med åberopande af de skäl 
jag anförde, då denna fråga förra gången förevar i kammaren, 
samt med anslutning till hvad motionären här yttrat och hem
ställt, få yrka bifall till motionen. Såsom jag redan för två år 
sedan här i kammaren framhöll, skulle den föreslagna förändringen 
utan all fråga medföra en väsentlig fördel. Lektoratets och den 
extra lärarebefattningens sammanslående och ombildande till en 
professur skulle nämligen i främsta rummet lända tekniska hög
skolan, men därigenom hela vår industri till afsevärdt gagn. 
Motionären har redan framhållit betydelsen af ifrågavarande hiss
inrättningar, såsom de i inskränkt bemärkelse kallas, men hvar
med här äfven afses maskinella anordningar i allmänhet för last
ning och lossning samt öfverbringande af gods och dylikt från 
en del af ett verk till en annan. I afseende ä dylika anordningar 
står vårt land betydligt efter icke endast Amerika, såsom motio- 
näi’en redan anmärkt, utan äfven många europeiska länder. Det 
kan möjligen synas kammaren vara tämligen likgiltigt, om en 
bättre aflönad person, eu professor, har sig anförtrodd omvård
naden af detta ämne eller om undervisningen besörjes endast af 
en lektor och en extralärare. Men den, som har någon kännedom 
om förhållandena vid tekniska högskolan, vet mer än väl, huru
som en professor känner sig hafva en helt annan skyldighet att 
ägna sin tid och sina krafter åt det ämne, hvaruti han har att 
meddela undervisning, än extra lärare, af hvilka man ej heller 
har rätt att i detta afseende fordra så mycket. Det vore af 
dessa skäl och för erhållande af bättre lärarekrafter en väsentlig 
fördel om motionen bifölles.
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ifrågasatt Då Första kammaren för två år sedan biträdde Kung].. Maj:ts
ombildning af förs]ag i frågan, trots det att statsutskottet äfven då afstyrkte 
vid tekniska bifall, synes mig ingen anledning vara för kammaren att nu af- 

Ligskolan till slå motionen, till hvilken jag, som sagdt, anhåller att få yrka 
professur, bifall.

(Forts.)
Sedan öfverläggningen ansetts härmed slutad, gjorde herr 

talmannen jämlikt därunder förekomna yrkanden propositioner, 
först på bifall till hvad utskottet i förevarande punkt hemställt 
samt vidare därpå, att kammaren skulle afslå utskottets hem
ställan och bifalla de i ämnet väckta motionerna i den del, hvarom 
nu vore fråga; och förklarade herr talmannen, efter att hafva 
upprepat den förra propositionen, sig finna densamma vara med 
öfvervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades 
och anslogs en omröstningsproposition af följande lydelse:

Den, som bifaller hvad statsutskottet hemställt i punkten 20 
af sitt utlåtande n:r 9, röstar

Ja;
Den, det ej vill, röstar

Nej;
Vinner Nej, afslås utskottets hemställan och bifallas de i 

ämnet väckta motionerna i den del, hvarom nu är fråga.

Vid slutet af den häröfver anställda omröstning befunnos 
rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja — 59;

Nej — 54.

Punkterna 21—37.

Hvad utskottet hemställt bifölls.
Om anslag till Punkten 38. 

en lärare i

^Tpråk vå'1 Kungi. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att till arfvode åt eu 
Uppsala uni- lärare vid universitet i Uppsala, som kunde finnas villig och 

versitet. lämplig att därstädes i enlighet med de bestämmelser, Kungl.
Maj:t funne godt utfärda, meddela undervisning i finsk-ugriska 
språk, särskild! lapska och finska, på extra stat för år 1905 be
vilja ett anslag af 3,500 kronor.
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Vid behandling af Kung! Maj:ts berörda förslag hade ut
skottet äfven tagit under öfvervägande en af herr G. Kronlund 
in. fl. inom Andra Kammaren väckt motion (n:o 105), däri yrkats, att 
Riksdagen, med afslag å Kungl. Maj:ts framställning om beviljande 
ä extra stat under åttonde hufvudtiteln af ett anslag å 3,500 kro
nor för uppehållande af undervisning i finsk-ugriska språk, sär- 
skildt finska och lapska, vid Uppsala universitet, ville å ordi
narie stat för år 1905 under samma hufvudtitel till en personlig 
extra ordinarie professur i finsk-ugrisk språkvetenskap för docen
ten vid samma universitet, filosofie doktor K. B. Wiklund bevilja 
ett anslag å 4,500 kronor med skyldighet för innehafvaren att 
meddela undervisning och fullgöra öfriga akademiska skyldigheter 
i den utsträckning, som för öfriga e. o. professorer vore före- 
skrifvet eller kunde komma att föreskrifvas.

Utskottet hade på angifna grunder hemställt, »att Riksdagen, 
i anledning af Kungl. Maj:ts förevarande framställning och med 
afslag å herr Kronlunds m. fl. förevarande motion, må till arfvode 
åt en lärare vid universitetet i Uppsala, som kan finnas villig 
och lämplig att därstädes i enlighet med de bestämmelser, Kungl. 
Maj:t finner godt utfärda, meddela undervisning och anställa exa
mina i finsk-ugriska språk, särskild! lapska och finska, på extra 
stat för år 1905 bevilja ett anslag af 3,500 kronor».

Herr Blomberg: Då jag här kommer att uttala en annan 
uppfattning med afseende å den föredragna punkten än den, som 
kommit till synes i Kungl. Maj:ts proposition och i statsutskottets 
utlåtande, vill jag förutskicka några ord till mitt yttrande, i hvilka 
jag uttalar ett varmt erkännande af den välvilja, med hvilken 
Kungl. Maj:t och statsutskottet behjärtat och velat tillgodose 
de från universiteten framställda anslagskrafven.

Jag kan visserligen ej förneka, att bland de många anslag, 
hvarom framställning gjorts, äfven finnas några, som för univer
sitetet måste anses vara af mycket trängande beskaffenhet, men 
som dock lämnats å sido af den profvande myndigheten. Men jag 
förstår mycket väl, att man vid en statsreglerings uppgörande 
jämväl måste taga hänsyn till förefintliga tillgångar och pröfva 
det ena anslagets omedelbara behöflighet i jämförelse med det 
andras. Med afseende å den nu föredragna punkten kan dock 
ingalunda anslagsbeloppet hafva spelat någon roll. Det anslag, 
som här begärts, är ej större, än att det innebär en förhöjning af 
statsutgifterna med 2,000 kronor, och skillnaden mellan å ena 
sidan det af Kungl. Maj:t framlagda och af statsutskottet till
styrkta anslaget samt å andra sidan det af det akademiska konsisto
riet äskade beloppet, hvilket äfven vunnit kanslersämbetets under
stöd, är endast 1,000 kronor. Men det synes mig, som om mellan 
de olika förslagen förefinnes en grundväsentlig skillnad, hvilken 
innebär en alldeles olikartad uppfattning af det ändamål, som 
man här velat tillgodose. Förhållandet är nämligen, att det gäller

Om anslag till 
en lärare i 
finsk-ugriska 
språk vid 

Uppsala uni
versitet. 
(Forts.)
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Om anslag till den akademiska undervisningen i, som det heter, finsk-ugriska 
en lärare i Språk, men att denna undervisning egentligen är riktad på det 
tprå^mda finska och det lapska språket, hvilka för vårt land äro af mycket 

Uppsala uni- väsentlig kulturell betydelse och hvilka vid vårt uppsvenska 
versitet. universitet för länge sedan behöft få en egen målsman, för att denna 
(Ports.) deras kulturella betydelse skulle blifva tillräckligt beaktad och 

tillgodosedd. Först då universitetet kan lämna en fullt ordnad 
undervisning i dessa språk och rörande de kulturspörsmål, som 
därmed sammanhöra, kan det viktiga arbete utföras, som är nöd
vändigt, om vi vilja i vår allmänna kulturutveckling införa de 
finsk- och lapsktalande elementen af vårt folk. Det är icke mer 
än 10 år sedan universitetet själft kunde taga initiativ för att 
föra in detta ämne i sin undervisningsplan och skaffa krafter för 
detta ändamål. Att detta ej förut kunnat ske, berodde dels på 
bristande tillgångar, dels och af brist på personer, som ägde de 
för verksamheten nödiga kunskaper. Sedermera har Riksdagen 
genom att bevilja ett extra årsanslag af 2,500 kronor visat sig 
behjärta syftemålet, och på denna väg vill man nu taga ett nytt 
steg, då man vill öka detta anslag till 3,500 kronor. Men enligt 
min mening är detta ej tillfredsställande. Det behöfves, att man 
ger åt denna undervisning en fastare och säkrare grund, d. v. s. 
att man bereder densamma en plats vid universitetet, hvilken blir 
fast och uppföres å ordinarie stat. Detta är viktigt i och för sig, 
men framför allt viktigt med afseende å den person, som skall 
företräda denna vetenskap och som helt naturligt måste få den 
dubbla uppgiften att vara universitetslärare och att i allmänhet 
vara ett biträde vid fullföljandet af alla de kulturella uppgifter, 
för hvilka erfordras särskilda kunskaper i dessa olika språk, i 
synnerhet sådana de talas i vårt land, och om dessa folkelement. 
Denne universitetslärare kan ej blott och bart inskränka sin verk
samhet till att vara en kateder- och vetenskapsman, utan han måste 
ovillkorligen träda ut i lefvande lifvet och i dess utveckling göra 
sina insatser. Att ställa en person, hvars uppgifter måste blifva 
af denna natur och som redan under ett tiotal år på synnerligen 
aktningsvärd! sätt utfört ett mångsidigt arbete under det att Kan 
därjämte dokumenterat sig såsom en betydande vetenskaplig för
måga, i den sorgliga ställningen att vara direkt beroende för sin 
existens af ett extra anslag, som årligen skall beviljas och som, 
äfven om de nu begärda 3,500 kronor beviljas, måste anses vara 
mycket knappt tillmätt, detta synes mig ej vara att på ett till
fredsställande sätt uppfatta och tillgodose de kulturella ändamål, 
som härvidlag böra vara de bestämmande.

Det synes mig emellertid, att Riksdagen svårligen skulle kunna 
bevilja anslag för en personlig professur utan att framställning 
därom gjorts af Kungl. Maj:t — alla underordnade myndigheter 
hafva dock tillstyrkt åtgärden —. Men jag har ej kunnat underlåta 
att uttala den meningen, att det nu föreslagna sättet att tillgodose 
ifrågavarande behof endast är ett tillgodoseende för tillfället. Om 
behofvet skall kunna på ett tillfredsställande sätt fyllas, måste
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detta ske — och detta snarast möjligt — genom inrättande af en Om anslag till 
plats, hvars innehafvare har fast anställning med en aflöning, som “ !“rare 
är någorlunda motsvarande hvad anständigheten kräfver. Ty det »Trf °
är att märka, att denne universitetslärare icke kan på något sätt Uppsala uni- 
genom extra inkomster af sin lärareverksamhet bereda sig tillägg version. 
till aflöningen, så att det belopp fylles, som är för hans existens (Forts.) 
nödvändigt.

Att jag ej har något mot statsutskottets stridande yrkande att 
göra, framgår tydligt redan däraf, att jag ej begärt ordet vid 
sjunde punkten, rörande beviljande af anslag å ordinarie stat. Jag 
kan nu endast tillstyrka bifall till utskottets förslag.

Öfverläggningen ansågs härmed slutad, hvarefter kammaren 
biföll hvad utskottet i föreliggande punkt hemställt.

Punkterna 39—42.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 43. Anslag till
gymnastik-

Kungl. Maj:t hade föreslagit Riksdagen att dels, med god- Uppsala av
kännande af en i det större akademiska konsistoriets i Uppsala ver sitet m. m. 
protokoll för den 19 september 1903 intagen öfverenskommelse 
rörande af studentkåren erbjuden gåfva å 80,000 kronor, bevilja 
ett anslag å 210,840 kronor att, jämte erforderlig del af samma 
gåfva och sedan en i öfverenskommelsen angifven deposition ägt 
rum, användas till uppförande af gymnastikbyggnad vid univer
sitetet i Uppsala, i hufvudsaklig öfverensstämmelse med uppgjorda 
ritningar och förslag, dels af berörda anslag på extra stat för år 
1905 anvisa ett belopp af 70,000 kronor,

dels ock medgifva, att till utrymme för idrottsplats måtte åt 
universitetet upplåtas ett å uppgjord situationsplan angifvet jord
område om 3,42 hektar af de landshöfdingen i Uppsala län förut 
på lön anslagna, numera till statsverket indragna löningsjordarna 
inom Uppsala städs område, att tillträdas den 14 mars 1905, med 
rätt för vederbörande arrendator af samma jordområde att därefter 
åtnjuta ett årligt afdrag å arrendet af 255 kronor och med skyldighet 
för universitetet ej mindre att till arrendatorn utgifva ersättning 
för den förlust, honom tillskyndas genom områdets afträdande före 
kontraktstidens utgång, än äfven att, därest området icke vidare 
komme att användas till idrottsplats vid universitetets gymnastiska 
institution, återställa detsamma till statsverket i enahanda skick, 
som det vid upplåtelsen befunnes äga.

Utskottet hade på anförda grunder hemställt,
»att Riksdagen, med bifall till Kungl. Maj:ts förevarande 

framställning må
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Anslag till 
gymnastik- 

byggnad vid 
Uppsala uni
versitet in. in. 

(Forts.)

a) med godkännande af den i statsrådsprotokollet öfver 
ecklesiastikärenden den 12 januari 1904 omförmälda, i det större 
akademiska konsistoriets i Uppsala protokoll för den 19 september 
1903 intagna öfverenskommelse rörande den af studentkåren erbjudna 
gåfva å 80,000 kronor, bevilja ett anslag å 210,840 kronor att, 
jämte erforderlig del af samma gåfva och sedan den i öfverens- 
kommelsen angifna deposition ägt rum, användas till uppförande 
af gymnastikbyggnad vid universitetet i Uppsala, i hufvudsaklig 
öfverensstämmelse med uppgjorda ritningar och förslag, samt af 
berörda anslag på extra stat för år 1905 anvisa ett belopp af
70,000 kronor; samt

b) medgifva, att till utrymme för idrottsplats må åt univer
sitetet upplåtas ett å uppgjord situationsplan angifvet jordområde 
om 3,42 hektar af de landshöfdingen i Uppsala län förut på lön 
anslagna, numera till statsverket indragna löningsj ordar na inom 
Uppsala stads område, att tillträdas den 14 mars 1905, med rätt 
för vederbörande arrendator af samma jordområde att därefter 
åtnjuta ett årligt afdrag å arrendet af 255 kronor och med skyldighet 
för universitetet ej mindre att till arrendatorn utgifva ersättning 
för den förlust, honom tillskyndas genom områdets afträdande före 
kontraktstidens utgång, än äfven att, därest området icke vidare 
kommer att användas till idrottsplats vid universitetets gymnastiska 
institution, återställa detsamma till statsverket i enahanda skick, 
som det vid upplåtelsen befinnes äga.»

Herr Törner: I fjol förelåg en framställning från Kung], 
Maj:t, att Riksdagen skulle till gymnastikbyggnad i Uppsala lämna 
ett bidrag af, som jag vill minnas, 307,000 kronor. Statsutskottet 
afstyrkte denna Kung!. Majts hemställan, hufvudsakligen med fästadt 
afseende å anslagets storlek. Visserligen uttalade sig statsutskottet 
för det behjärtansvärda i frågan, men ansåg sig dock icke kunna 
tillstyrka bifall, och Riksdagen afslog propositionen. I år har åter 
framkommit en anhållan om anslag till gymnastikhusbyggnad, men 
med den skillnad att i stället för det belopp, som begärdes i fjol, 
har man i år begärt 210,840 kronor att fördelas på det sätt, att 
för nästa år skulle lämnas ett anslag af 70,000 kronor. Stats
utskottet har härtill lämnat sin tillstyrkan, men i motiveringen ut
talat, att utskottet ansåge, att äfven enligt den senast uppgjorda

Elanen gymnastikhuset syntes vara större tilltaget än som varit 
ohöfligt. Utskottet har således visserligen icke direkt reserverat 

sig, men har dock i sin tillstyrkan inlagt en, om jag så må kalla 
den, dold reservation.

För min del vill jag gärna medgifva, att gymnastik, ordnad 
på ett pedagogiskt och förståndigt sätt, har sin störa betydelse föl
en hvar och ej minst för dem, som tillbringa större delen af dagen 
stillasittande. Han har sagt, att Uppsala studenter äro synnerligt 
intresserade för att en gymnastikbyggnad och en idrottsplan må 
komma till stånd i Uppsala, och här har anförts, att under de sista 
fem åren antalet af dem, som besöka gymnastiköfningarna, så små-
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ningom vuxit så, att man nu kan räkna ett antal af 100, som del
taga däri. Jag kan som sagdt ej neka till att anordnandet af ett 
gymnastikhus i Uppsala skulle hafva sin stora betydelse, men jag 
skulle innerligt önska, att gymnastiken vid universitetet kunde 
blifva obligatorisk såsom vid läroverken. Att en sådan önskan ej 
kan realiseras, det är ju naturligt; men blir gymnastiken ej obli
gatorisk, så är det min lifliga öfvertygelse, att under de första åren, 
då saken är ny och gymnastikhuset nytt, kommer visserligen in
tresset att vara stort och tillströmningen också stor, men jag tager 
alldeles för gifvet, att hågen och lusten att besöka gymnastikin
rättningen skola så småningom afsvalna och den tid ej vara långt 
aflägsen från gymnastikhusets öppnande, då åtskilliga af de 500 
skåp, som i förslaget äro upptagna för att mottaga de gymnasti
serande studenternas kläder, skola stå tomma.

Hvad särskildt frågan om idrotten beträffar, anser jag den vara 
af fullkomligt enskild natur; det är något som Riksdagen icke har 
med att skaffa. Öfverallt annorstädes äro förhållandena sådana, att 
kommunerna anordna idrottsplatser och enskilda personer lämna 
bidrag, och dessa platser användas och besökas af hvar och en som 
har lust. I Lund, har jag hört berättas, lär en sådan idrottsplan 
finnas anordnad af kommunen med bidrag af enskilda personer. 
Den besökes af studenterna, och där idkas velocipedsport, lawn- 
tennis o. s. v. Detta bör äfven för Uppsala vara en fullkomligt 
privat anordning. Nu säges det, att Uppsala studentkår är så lifligt 
intresserad; den erbjuder 80,000, ja 85,000 kronor för denna anstalt, 
om staten endast vill släppa till resten. Ja, hvartill erbjudas dessa
85,000 kronor? Jo, dels till anordnande af en simbassäng och dels 
till anordnande af en idrottsplats — således fullkomligt privata 
anordningar. Hvad åter gymnastikhuset beträffar, skulle staten 
lämna helt och hållet hvad som därtill erfordras.

Jag har icke någonting emot, att ett sådant gymnastikhus upp
föres, men jag kan icke förstå att det skall anordnas så storartaat 
med alla dessa simbassänger, amanuensrum och hvad det nu är; 
utan mig synes, att man kunde uppföra ett hus med en stor gymna
stiksal, några afklädningsrum och duschapparater o. s. v. Min 
öfvertygelse är, att man skulle kunna få en sådan gymnastikbygg
nad till stånd för ett vida billigare pris än 210,000 kronor. Och 
hvem garanterar för öfrigt, att dessa 210,000 kronor komma att 
räcka till? Nej, det är nog att antaga att, när arbetet pågått några 
är, brist kommer att uppstå, och följden blir då den, att man kom
mer åter till Riksdagen med anhållan, att Riksdagen måtte fylla 
denna brist.

Det är egentligen detta jag velat framhålla; men tillika vill 
jag icke underlåta att vid detta tillfälle beröra den omständigheten, 
att krafven på budgeten ju stiga för hvarje år. Här lämnas det 
ena nya anslaget år efter är, och hvart skall detta taga vägen till 
slut? Få vi icke lof att tänka på att någon gång säga nej, eller 
åtminstone nedpruta anslag till mindre nödvändiga och för landet 
mindre behöfliga anordningar? Jag tror, att det är på tiden, att 
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N:o 25.

man tänker på detta nu. Det kan här visserligen sägas, att det 
endast är fråga om 70,000 kronor och att, om Riksdagen prutade 
af några tiotusental kronor, hela afprutningen på anslaget skulle 
gå till högst 50,000 kronor, och hvad betyder det? Ja, liknande 
nedprutningar på många anslag göra dock hundratusentals kronor, 
och det kunde åtminstone motsvara den inkomst, som man har utaf 
stämpelskatten på punsch. Yi hafva därigenom försökt att skaffa 
oss några hundra tusen kronors inkomst, men kastar man nu bort 
dessa pengar på en hop andra saker, så negeras betydelsen af 
denna skatt.

Herr grefve och talman! Med fästadt afseende vid de stora 
kraf, som ställas på statsverket, och under full förvissning därom, 
att gymnastikbyggnaden i Uppsala skall kunna uppföras vida bil
ligare och till mindre omfång än enligt det föreliggande förslaget, 
tillåter jag mig att, i likhet med reservanterna i Andra Kam
maren, yrka afslag på Kungl. Maj:ts förslag i denna punkt.

Herr Billing: Den siste talaren har rätt tolkat statsutskot
tets uppfattning Härutinnan, att statsutskottet nu liksom i fjol an
sett, att det här föreliggande förslaget är tilltaget i större former 
än som hade kunnat vara behöfligt och önskligt. Statsutskottet 
har ej kunnat undgå att tvifla därpå, att gymnastiken i framtiden 
verkligen skulle blifva begagnad af så stora gymnastikafdelningar, 
som här förutsatts, eller att en afdelning på 100 man skulle rycka 
ut och en annan på 100 man rycka in. För min del tror jag icke, 
såvida icke tendensen kommer att förändras alltför mycket, att 
framtidsperspektivet kan ställas så ljust. Jag säger detta, ehuru 
ingen skulle mer än jag glädjas öfver om man verkligen kunde 
få studenterna till att så flitigt deltaga i gymnastiken. Den siste 
talaren framkastade förslaget, att man skulle göra gymnastikun
dervisningen obligatorisk för studenterna. Jag tänker, han tror 
icke mycket själ? på detta förslag, och jag undrar hvad studen
terna skulle säga, om de skulle obligatoriskt åläggas att gymnas
tisera, då de hafva sin fullständiga frihet i alla andra hänseenden.

Med erkännande af hvad jag nu erkänt från statsutskottets 
sida, skulle det naturligtvis legat närmast till hands för stats
utskottet att föreslå en nedprutning af anslaget genom att förorda 
en minskning af byggnadsföretaget; men därtill var statsutskottet 
icke i stånd. Naturligtvis kunde man tänka sig att helt enkelt 
afskära så och så många meter på huset, men det ställde sig svårt 
att beräkna, huru mycket som skulle afskäras, och för resten skulle 
besparingen på den vägen blifva ganska ringa. Framför allt ville 
man icke afskära den del af byggnadsföretaget, som den siste ta
laren nämnde, nämligen simhallen, ty för min del är jag öfverty- 
gad därom, att, om något skall draga studenterna till denna gym
nastikbyggnad, det just är simhallen, och att simhallen just är det 
värdefullaste i hela anordningen. Då man nu sagt, att man, med 
bibehållande af simhallen vid de föreslagna dimensionerna, icke 
skulle kunna minska byggnadens storlek, så hade utskottet icke
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annat att gorå än att yrka bifall till den kungl. propositionen, då 
utskottet i år liksom i fjol är öfvertygadt därom, att det verkligen 
är behöfligt, att ett gymnastikhus finnes vid universitetet, och att 
man ej längre bör uppskjuta anläggandet af ett sådant.

Utskottet har — för att bemöta ännu en sak i den siste tala
rens anförande, då han pekade på det framtida underhållet af bygg
naden — med den skärpa och styrka, som utskottet kunnat, velat 
förminska de framtida anspråken på underhåll och skötsel. På det 
enda sätt, utskottet kunnat, har utskottet uttalat som sin åsikt, 
att de beräknade kostnaderna för underhåll och drift äro alldeles 
för högt tilltagna. Likaledes har utskottet frånsagt Riksdagen all 
skyldighet i afseende å idrottsplatsens underhåll lika visst som 
staten frias från kostnaderna för dess anläggning, då studentkåren 
har åtagit sig denna sak.

Såsom frågan nu ligger,' och då nu ändå en så stor nedprut
ning gjorts som 100,000 kronor samt studentkåren ökat sitt bidrag, 
så tror jag — om jag också möjligtvis skulle kunna tänka mig, 
att man kanske kunnat pruta 110,000 lika väl som 100,000 kronor 
— att Riksdagen icke bör sätta sig emot förslaget. Då nu ett 
förslag föreligger, som, om det nu också kan synas litet för stort, 
dock verkligen i öfrigt förefaller vara väl uppgjordt, och då vid uni
versitetet och särskildt bland den studerande ungdomen en liflig ön
skan råder att få detta gymnastikhus till stånd, så anhåller jag 
om bifall till utskottets förslag.

Herr Grilljam: Med afseende å den framställning och det yr
kande, som den näst föregående talaren hade, skall jag endast be 
att få säga några få ord. Jag är icke blott öfvertygad om denna 
inrättnings behöflighet, utan äfven något mera optimistisk i min 
uppfattning om det sätt, hvarpå den kommer att begagnas, än den 
föregående talaren, och jag sluter därtill af det alldeles ovedersäg
liga intresse, som studentkåren i detta afseende har ådagalagt. 
Det har uti handlingarna tydligen framhållits, att det är gymna
stiksalens storlek, som bestämmer husets storlek. Beträffande gymna
stiksalens storlek har man åter att hålla sig till utlåtanden af de 
mest sakkunniga personer, som man kunnat påträffa, och jag frågar, 
hvad Riksdagen mer vill begära. Efter dessa personers utlåtanden 
och uttalanden liar man bestämt sig för storleken af gymnastik
salen, och däraf följer, som sagdt, husets storlek.

Sedermera vill jag fästa uppmärksamheten på att vi icke alle
nast kunna fullständigt se bort från idrottsplatsens anläggning, 
som helt och hållet bekostas af studentkårens anslag, utan ock från 
simhallen, hvilken därjämte till fullo bekostas med de af student
kåren lämnade bidragen. Bör icke då Riksdagen gå till mötes så 
långt, att den bestrider kostnaderna för allt hvad till gymnastik
inrättningen erfordras. Detta var något, som statsutskottet äfven 
förlidet år till fullo erkände, och jag vet då icke, hvarför man 
skall blanda så mycket malört i statsutskottets utlåtande. I stället 
borde man med nöje kunna biträda detsamma.
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Studentkåren har icke kunnat på ett mera otvetydigt sätt visa 
sin önskan att få denna mer än 20-åriga angelägenhet definitivt 
afgjord och på ett lyckligt sätt afgjord. Kostnadsberäkningen är, 
såvidt jag kan förstå, uppgjord med den största omsorg. Jag vill 
i det fallet nämna, att vid förra årets kostnadsförslag hade akade
miska konsistoriet ökat de af vederbörande myndigheter gjorda be
räkningarna med icke mindre än 10 %. Man bör därför näfva en 
ganska grundad förhoppning om att det anslag, som nu begäres, 
verkligen skall visa sig tillräckligt för att genomföra anordningen, 
sådan den nu är tänkt. Arbetspris, materialpris och dylikt kunna 
ökas, det känna vi alltför väl af erfarenhet, men såvidt man för 
ögonblicket kan döma, så finnes god förhoppning om att det be
gärda anslaget skall visa sig tillräckligt.

Herr grefve och talman, jag skall be att få yrka bifall till 
statsutskottets hemställan.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, gjorde herr 
talmannen jämlikt de yrkanden, som därunder förekommit, propo
sitioner, först på bifall till hvad utskottet i förevarande punkt 
hemställt samt vidare på afslag därå, och förklarade sig finna den 
förra propositionen, hvilken förnyades, vara med öfvervägande ja 
besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller hvad statsutskottet hemställt i punkten 43 
af sitt utlåtande n:o 9, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, afslås utskottets hemställan.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

Ja — 81;

Nej — 38.

Punkterna 44—60.

Hvad utskottet hemställt bifölls.
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Punkten 61.

Lädes till handlingarna.

Punkterna 62—82.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 83.

Kung! Maj:t hade föreslagit Riksdagen »att på extra stat för 
år 1905 anvisa dels för anställande vid veterinärinstitutet i Stock
holm af ett biträde vid den patologiskt-anatomiska och bakteriolo
giska afdelningen 2,000 kronor, en vaktmästare vid samma afdel
ning 900 kronor, en adjunkt vid den ambulatoriska kliniken med 
den undervisningsskyldighet därjämte, som af direktionen för insti
tutet honom ålades, 3,500 kronor, däraf 2,500 kronor skulle be
traktas såsom lön och 1,000 kronor såsom tjänstgöringspenningar, 
en port- och telefonvakt 800 kronor samt en nattvakt 900 kronor, 
dels ock för utvidgning af portvaktstugan vid institutet 3,000 
kronor, eller tillhopa 11,100 kronor.»

Utskottet hade på anförda skäl hemställt
i inom. a) »att Riksdagen, i anledning af Kungl. Haj:ts före

varande framställning, må på extra stat för år 1905 anvisa för an
ställande vid veterinärinstitutet i Stockholm af ett biträde vid den 
patologiskt-anatomiska och bakteriologiska afdelningen 1,500 kro
nor, en adjunkt vid den ambulatoriska kliniken, med den undervis
ningsskyldighet därjämte, som af direktionen för institutet honom 
ålägges, 3,500 kronor, däraf 2,500 kronor betraktas såsom lön och
1,000 kronor såsom tjänstgöringspenningar, en port- och telefonvakt 
800 kronor samt en nattvakt 900 Kronor, eller tillhopa 6,700 kronor.»

Herr statsrådet von Friesen: Jag skall icke yrka bifall till 
Kungl. Maj:ts förslag i dess helhet i denna punkt, utan jag skall 
gärna förena mig med utskottet utom i fråga om en detalj. Kungl. 
Maj:t hade föreslagit åt biträdet vid den patologiskt-anatomiska 
och bakteriologiska afdelningen en aflöning af 2,000 kronor. Ut
skottet har nedsatt detta belopp till 1,500 kronor på den grund, 
att detta vore den vanliga afföningen för assistenterna vid hög
skolorna. Men jag ber att få påpeka, att denne assistent eller 
detta biträde, som han här kallas, i själfva verket är en extra 
lärare, som har full läraretjänstgöring under läsåret vid institu
tet och i denna egenskap torde han icke böra sättas lägre i aflö
ning än t. ex. extra lärare vid de allmänna läroverken, ty han 
kan icke existera på mindre lön.

Jag skulle därför vilja yrka bifall till utskottets förslag, blott 
med den ändring, att i stället för 1,500 kronor bestämdes 2,000 
kronor som arfvode åt biträdet vid den patologiskt-anatomiska och

Njq 25.
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Ang. ökning a/bakteriologiska afdel ningen, hvarefter en motsvarande ändring bör 
lärare- och göras i summan.

tjänstepersonal
vid veterinär- 

institutet. 
(Forts.)

Herr Billin g: Herr statsrådet anförde, hvilka skäl som hafva 
dikterat utskottets förslag. Det förekom oss på beskrifningen, 
som om denna person hade alldeles samma ställning som assisten
terna vid högskolorna. Men om så ej är, och om herr statsrådet 
vill hafva de 500 kronorna till, så tycker jag att han kan få dem.

Jag skall emellertid yrka bifall till utskottets förslag.

Efter härmed slutad öfverläggning yttrade herr talmannen, 
att i afseende på föreliggande punkt yrkats, l:o) att utskottets 
hemställan skulle bifallas, och 2:o) att utskottets hemställan 
skulle bifallas med den ändring, att beloppet 1,500 kronor höjdes 
till 2,000 kronor och slutsumman 6,700 kronor till 7,200 kronor.

Härefter gjordes propositioner i enlighet med dessa yrkanden, 
och förklarades propositionen på bifall till det under 2:o) här ofvan 
uppptagna yrkande vara med öfvervägande ja besvarad.

Mom. b).

Lades till handlingarna.

Punkterna 84—121.

Hvad utskottet hemställt bifölls.

Punkten 122.

Andag ull Kungl. Maj :t hade föreslagit Riksdagen att för uppehållande 
fackskolan för under åren 1904 och 1905 af undervisningen vid den med Uppsala 
kuslig ekonomi enskilda läroverk förenade fackskolan för huslig ekonomi på extra 

i Uppsala. stat för år 1905 bevilja ett anslag af 6,800 kronor, att utgå under 
de villkor Kungl. Mapt kunde finna skäligt bestämma.

Uti en inom Andra Kammaren af herr Knut Almqvist m. fl. 
väckt motion (n:o 67) hade föreslagits, att Riksdagen för uppe
hållande under åren 1904 och 1905 af undervisningen vid den med 
Uppsala enskilda läroverk förenade fackskolan för huslig ekonomi 
måtte på extra stat för år 1905 bevilja ett anslag af 10,800 kro
nor samt medgifva, att däraf finge för 1904 utgå 3,800 kronor, att 
utöfver redan tilldeladt anslag för sagda ändamål användas, allt 
under de villkor, Kungl. Maj:t kunde finna skäligt bestämma.

I afseende på förevarande punkt hade utskottet hemställt, 
»att Riksdagen, med bifall till Kungl. Maj:ts i ämnet gjorda fram
ställning och med afslag å herr Almqvists m. fl. förevarande motion, 
i hvad den skiljer sig från berörda framställning, må för uppehål
lande under åren 1904 och 1905 af undervisningen vid den med 
Uppsala enskilda läroverk förenade fackskolan för huslig ekonomi
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på extra stat för år 1905 bevilja ett anslag af (5,800 kronor, att Andag till 
utgå under de villkor, Kungl. Maj:t kan finna skäligt bestämma.»

i Uppsala.
Herr Boström, Filip: Jag tillät mig vid förra årets riks- (port3.) 

dag väcka en motion, afseende att det af Kungl. Makt begärda 
anslaget till ifrågavarande skola skalle höjas till 7,000 kronor. 
Statsutskottet, som behandlade denna motion, uttalade sig mycket 
sympatiskt för dess syfte, men ansåg att frågan kunde få hvila 
till ett annat år, då styrelsen kunde inkomma med en begäran om 
förhöj dt anslag för densamma. Så har nu inträffat. Styrelsen har 
begärt att såväl för år 1904 som för år 1905 fä ett till 7,000 kro
nor förhöjdt anslag. Men Kungl. Maj:t har afprutat det begärda 
anslaget med 2,000 kronor för hvardera året. Nu har inom Andra 
Kammaren en motion blifvit väckt, att detta anslag skulle höjas 
från det af Kungl. Maj:t begärda anslag å 6,800 kronor till 10,800 
kronor. Jag ber då att med några ord få beröra den utveckling, 
som detta läroverk under de sista åren genomgått.

För närvarande bestå lärarekrafterna vid läroverket af en före
ståndarinna med lön 2,000 kronor samt elfva ämneslärarinnor med 
löner af 1,100 kronor, hvilka löner efter sex års tjänstgöring ökas 
med 200 kronor för hvar. Vidare meddelas af akademiska lärare 
timundervisning i de olika ämnena mot den i Uppsala vanliga af- 
giften af 5 kronor per timme. Elevantalet har alltjämt vuxit. Un
der sista året utgjorde det 224 personer. Nu visar det sig af den 
stat, som styrelsen inlämnat till Kungl. Maj:t med anledning af 
dess begäran om förhöj dt anslag, att bristen för föregående år 
skulle uppgå till öfver 3,900 kronor. Nu har Kungl. Maj:t så till 
vida godkänt styrelsens framställning, att Kungl. Maj:t begärt 
en förhöjning af anslaget. Men Kungl. Maj:t anser, att man 
i två särskilda afseenden bör kunna vänta, att läroverkets in
komster kunna ökas. Det ena vore, att genom ökning af elev
antalet en ökning af inkomsterna skulle komma läroverket till godo, 
och det andra vore, att man genom frivilliga bidrag skulle kunna 
erhålla en väsentlig ersättning för bristen. Hvad då först elev
antalet beträffar, så är i de särskilda kurserna elevantalet så högt, 
att man icke kan öka detsamma utan att man samtidigt måste öka 
antalet lärarekrafter, hvarigenom en ökad brist skulle uppkomma; 
och hvad de frivilliga bidragen beträffar, så hafva de visserligen 
under de föregående åren influtit ganska rikligt — så till exempel 
inflöto under 1901 öfver 3,000 kronor — men under det sista året 
inflöto endast 44 kronor. Det visar sig häraf, att den källa, hvarur 
dessa frivilliga bidrag flutit, nu är utsinad och att man för fram
tiden icke kan hoppas att på detta sätt få bristen fylld. Uppsala 
stad har lämnat ett bidrag af 1,000 kronor, och med den budget, 
som denna stad har, torde man icke heller från det hållet kunna 
påräkna någon ökning i anslaget. Då nu behofvet af lärarekrafter 
i detta hänseende är i jämnt stigande, så att styrelsen icke kan ut
skicka till landsorten så mycket lärarekrafter, som därifrån rekvi
reras, och då nu framställningar göras inom de olika hushållnings-
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Anslag till sällskapen, att sådana skolkurser skola anordnas öfverallt på lands- 
fackskoian för Pyg(]en _ gg, ar det ju gifvet, att en ökning af denna skolas verk- 
*T'uppsila"samhet är till hela landets fromma. Nu är förhållandet det, att 

(Forts) om ett ökadt anslag här beviljas, så kommer skolan att nöd
gas inskränka sin verksamhet. Men då det mål, som denna skola 
satt för sig, är ett statsändamål, hvilket ju äfven af Riksdagen 
under en följd af år erkänts, och då behofvet är så pass tydligt, som 
jag här sökt visa, så tillåter jag mig yrka bifall till den inom 
Andra Kammaren väckta motionen, att Riksdagen för uppehållande 
under år 1904 och 1905 af undervisningen vid den med Uppsala 
enskilda läroverk förenade fackskolan för huslig ekonomi måtte på 
extra stat för år 1905 bevilja ett anslag af 10,800 kronor samt 
medgifva, att däraf må för år 1904 utgå 3,800 kronor, att utöfver 
redan tilldeladt anslag för sagda ändamål användas, allt under 
villkor, Kungl. Maj:t kan finna skäligt bestämma.

Herr Bi 11 ing: Såsom den siste talaren nämnde, väckte han
vid sistlidna års Riksdag en motion af samma innehåll som den i 
år inom Andra Kammaren väckta. Det är också riktigt hvad han 
sade, att statsutskottet ställde sig sympatiskt mot denna motion i 
sitt utlåtande, som dock utlöpte i ett afstyrkande. Statsutskottet 
yttrade nämligen, att utskottet antoge, att Kungl. Maj:t, därest 
framställning om förhöjdt anslag till skolan i vederbörlig ordning 
till Kungl. Maj:t aflätes och efter företagen utredning befunnes för
tjäna afseende, icke skulle underlåta att till Riksdagen inkomma 
med förslag i ämnet. På denna grund ansåg utskottet sig icke 
böra tillstyrka bifall till motionen. Statsutskottets utlåtande var 
således — efter statsutskottsspråk att tolka — en slags inbjudan 
till Kungl. Maj:t att redan följande riksdag, om så funnes skäligt, 
inkomma med förslag i sådant afseende. Nu har styrelsen för sko
lan gått in med en framställning af samma innehåll, som motionen 
hade. Kungl. Maj:t har företagit ärendet till pröfning, och därvid 
säger statsrådet: »Emellertid vill jag icke förorda understöd till så 
stort belopp, som skolans styrelse nu äskat». Det är häruti som 
statsutskottet ansett sig hafva icke blott tillräckliga utan, så att 
säga, nästan tvingande skäl att afstyrka motionen äfven i år.

Såsom herrarne Se, finnes det på åttonde hufvudtiteln en stor 
mängd punkter och utan tvifvel afse de allesamman sådana ända
mål, som äro värda understöd. Att sitta och döma fullt rättvist 
öfver alla dessa mångfaldiga särskilda anspråk på anslag är nu 
mycket svårt eller till och med omöjligt för en statsutskottets af
delning. Därför har det varit en ganska vanlig praxis inom stats
utskottet att anse, att utredningen bör ha verkställts af regeringen, 
innan anslag åt ett visst ändamål förordas. Ännu mycket mera 
skäl synes utskottet hafva att afstyrka en anhållan om anslag, då 
Kungl. Maj:t vid pröfning af sagda anhållan uttalat — genom de
partementschefen, i hvars yttrande ju hela statsrådet instämt — 
att Kungl. Maj:t icke vill förorda understöd till så stort belopp. 
Det synes som statsutskottet under sådana förhållanden hvarken
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tillkunde eller borde tillstyrka det högre beloppet, i synnerhet som Anslag 
Kungl. Maj:t själ! ehuru Kungl. Maj:t icke äskat samma höga{"^ 
belopp, som motionären begärt, dock föreslagit väsentligen hoj dt an- • - -
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slag till denna skola. Under de senare aren har skolan åtnjutit 
ett anslag af 3,200 kronor och nu föreslår Kungl. Makt, att detta 
skulle höjas till 5,000 kronor, till hvilken framställning stats
utskottet förordar bifall. Med allt erkännande af denna skolas verk
samhet och betydelse anser jag dock, att statsutskottet haft rätt 
i sitt yttrande och att Riksdagen också gör rätt, om Riksdagen 
bifaller Kungl. Maj:ts framställning, hvarför jag yrkar bifall till 
utskottets hemställan.

i Uppsala. 
(Forts.)

Herr Nyström, Johan Fredrik: Den föregående talaren
medgaf, att det vore svårt eller omöjligt för statsutskottet att rätt
vist fördela anslagen under de många punkter, som finnas under 
denna kufvudtitel. Detta medgifvande torde väl innebära ett er
kännande från hans sida, att misstag kunna af statsutskottet be-

Sås, och jag tror, att ett sådant misstag verkligen nu är begånget.
Lans försvar för statsutskottet utmynnar för _ resten helt enkelt 

häruti, att han skjuter skulden på Kungl. Maj:t. Han säde, att 
när Kungl. Maj:t har utredt en sak, så får man lita på denna ut
redning. Nå, detta är en hänsyn, som utskottet icke alltid räknar 
med. Men då bör man åtminstone se till, hvilka motiv Kungl. 
Maj:t anfört för sitt förslag. Om nu herrarne se efter, skola ni 
finna, att ecklesiastikministern icke förnekar, att skolan behöfver 
så mycket penningar, som den begär, utan han säger blott, att be- 
hofven säkert kunna fyllas genom enskilda bidrag hädanefter som 
hittills. Men det är just dessa enskilda bidrag, som upphört att 
inflyta. Det är gifvet, att sådana enskilda bidrag kan man lätt 
få för en ny institution, men det är betydligt svårare att få sådana 
för en gammal, i synnerhet om allmänheten har fått den uppfatt
ningen, att denna institution har anslag från staten, staden o. s. v. 
Då är det just icke troligt, att folk vill gifva sådana bidrag år efter 
år, och ett faktum är, att dessa enskilda bidrag nu upphört att 
inflyta. Då nu Kungl. Maj:t medgifvit, att denna institution fyller 
ett statsändamål genom att utbilda lärare och lärarinnor, som ut
sändas att verka i folkskolor och seminarier, tyckes konsekvensen 
böra vara, att också Kungl. Maj:t borde själf sörja för detta stats
ändamåls tillgodoseende och icke kasta omsorgen därom på den 
enskilda hjälpsamheten, i synnerhet då Kungl. Maj:t icke kan an
tyda, hvarifrån denna hjälpsamhet skall komma.

Jag anser därför, att det finnes stora skäl att bifalla det för
slag, som är väckt i Andra Kammaren, och ber därför att få in
stämma i den första ärade talarens yrkande.

Efter det öfverläggningen ansetts härmed slutad, gjorde herr 
talmannen i enlighet med de yrkanden, som därunder framkommit, 
propositioner först på bifall till hvad utskottet i den nu föredragna 
punkten hemställt samt vidare därpå, att kammaren skulle bifalla
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fATli9i tU\ den i ämnet väckta motionen; och förklarade herr talmannen sig 
hutiiq ekonomi an®e den förra propositionen, hvilken upprepades, vara med öfver- 

i Upp.aia. vägande ja besvarad.
(Forts.)

Votering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades och 
anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller hvad statsutskottet hemställt i punkten 122 
af sitt utlåtande n:o 9, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, bifalles den i ämnet väckta motionen.

Vid slutet af den häröfver anställda omröstning befunnos 
rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja — 74;

Nej — 41.

Punkten 123.

Lades till handlingarna. 

Punkten 124.

Utskottets hemställan bifölls.

Herr statsrådet Westring aflämnade Kungl. Maj:ts nådiga pro
position till Riksdagen angående upplåtelse till de väghållnings- 
skyldiga i Humla härads väghållmngsdistrikt i Örebro län af 
länsmans bostället Humla n:o 4 i Humla socken och härad af nämn
da län tillkommande andel i Humla bys gemensamma grustag.

Vid förnyad föredragning af statsutskottets den 5 och 8 inne
varande månad bordlagda utlåtande n:o 44, i anledning af Kungl. 
Maj:ts proposition angående beviljande af vissa förmåner för en-
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skilda järnvägsanläggningar, biföll kammaren hvad utskottet i 
detta utlåtande hemställt.

Föredrogs å nyo lagutskottets den 5 och 8 i denna månad ifråga,att iag- 
bordlagda utlåtande n:o 24, i anledning åt’ Täckt, motion om för- 
klaring af 11 § 3 mom. i förordningen den 18 juni 1864 angående ambulatorisk
utvidgad näringsfrihet. söndagshandel

med tobak.

I en inom Andra Kammaren af herr C. A. Lindhagen. väckt 
motion, n:o 104, hade föreslagits, »att Riksdagen ville i skrifvelse 
till Kungl. Maj :t anhålla, det Kungl. Maj:t täcktes utfärda en för
klaring af innehåll, att med det i 11 § 3 mom. af näringsfrihets - 
förordningen gifna medgifvandet för enhvar att utan anmälan eller 
tillstånd till salu kringföra lifsförnödenheter, jordbruks- och ladu- 
gårdsprodukter samt alster af inhemsk husslöjd icke afses handel 
med tobak eller hvad däraf är förfärdigadt.»

Utskottet hade på angifna skäl hemställt, »att Riksdagen, i 
anledning af förevarande motion, ville i skrifvelse till Kungl. Makt 
anhålla, det Kungl. Maj:t täcktes utfärda en förklaring af innehåll, 
att med det i 11 § 3 mom. af näringsfrihetsförordningen gifna med
gifvandet för enhvar att utan anmälan eller tillstånd till salu kring
föra lifsförnödenheter, jordbruks- och ladugårdsprodukter samt alster 
af inhemsk husslöjd icke afses handel med tobak eller hvad däraf 
är förfärdigadt.»

Vid punkten var fogad reservation af herrar Hasselrot, Heden- 
stierna, G. Andersson och Rid derbjelhe, utan att desse likväl däri 
angifvit sin mening.

Herr Hasselrot: Inom lagutskottet har icke funnits mer än 
en mening i denna fråga, nämligen den att den handel med tobaks- 
alster, som i tämligen vidsträckt omfattning bedrifves a städernas 
gator, särskildt under söndagar, bör förhindras och icke få ut
vecklas på sätt som hittills ägt rum. Jag vill dock fästa uppmärk
samheten på att denna handel numera, särskildt i Stockholm, alls 
icke har de stötande former, som den förut hade. Det är nämligen 
numera förbjudet att idka denna handel under gudstjänsttid såväl 
för- som eftermiddag samt att bedrifva denna handel pa trotto
arerna och därigenom hindra trafiken; och det är slutligen — och 
det är det viktigaste — förbjudet att till denna handel begagna 
minderåriga personer. Men det oaktadt är denna handel, som 
sagdt, en olägenhet, en bestämd olägenhet och en orättvisa mot 
de tobakshandlare, som samtidigt icke få hafva sina butiker öppna.
Därom fanns det icke skiljaktiga meningar. Trots detta hafva 
emellertid några ledamöter från denna kammare, och bland dem 
jag, reserverat sig mot utskottets hemställan, och detta af två 
skäl. Det ena är att vi anse denna skrifvelse obehöflig, och det
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ifrågasatt lag- andra är att det framlagda skrifvelseförslaget enligt vår mening* 
StgärTmT är b|lle tm /°™ och innehåll allt annat än tillfredsställande. 

ambulatorisk Hvad da först den ifrågasatta skrifvelsens obehöflighet be- 
söndagskandei träffar, så vill jag fästa uppmärksamheten därpå, att så sent som 

med tobak, år 1902, då fråga förevar om ordnande af sabbatshandeln, aflat 
(Forts.) Riksdagen en skrifvelse med begäran om lagbestämmelser i detta 

afseende och framhöll då i sin motivering just denna olägenhet. 
Riksdagen säger nämligen: »Behofvet af tydliga och verksamma 
bestämmelser angående tillåten eller otillåten handel å sabbatstid 
har ej heller i någon mån hjälpts genom den. på förslag af Riks
dagen, den 9 juni 1893 meddelade lagförklaringen, att med förbudet 
mot öppnande till salu å sabbatstid af kramlåda eller annan dylik 
bod, afses jämväl bod, där tobak eller hvad däraf är förfärdigadt 
hålles till salu. Tvärtom har, efter det genom denna förklaring 
lagts hinder i vägen för tobaksvarors försäljning i vanliga bodar 
under sabbatstid, söndagshandeln med dylika varor börjat bedrifvas 
i andra, än mer stötande former, utan att gällande straffbestäm
melser härå ansetts tillämpliga.» Har icke Riksdagen redan där 
så tydligt som möjligt begärt rättelse i det förhållande, som ut
skottet nu ånyo vill skrifva om?

Jag tillåter mig vidare fästa uppmärksamheten på att den 
form denna skrifvelse fatt är synnerligen ovanlig. Det är en 
administrativ förordning, hvarom här är fråga, såsom utskottet och 
motionären också medgifva. Kungl. Maj:t är alltså oförhindrad att 
i ämnet förordna så som Kungl. Maj:t finner för godt. Detta oak
tadt^ har utskottet ifrågasatt, att Kungl. Maj:t skall göra en för
klaring i vissa ai utskottet föreslagna ordalag af sin förordning 
i stället för att, såsom vanligt är, begära ändring i visst syfte 
utan att formulera ändringen. Jag har nu varit 20 år ledamot i 
lagutskottet, men aldrig förut sett en sådan form begagnas.

Innehållet är likaledes långt ifrån tillfredsställande. Man 
begär, att Kungl. Maj:t skall förklara, att tobak och hvad däraf 
är förfärdigadt icke är jordbruksalster. Ja, man kan ju möjligen 
säga, att snus, cigarrer och cigarretter icke äro jordbruksalster, 
ehuru råvaran ostridigt är ett sådant alster. Men man måste väl 
medgifva, att den handel med tobaksblad, som i de trakter, där 
tobak odlas, lär bedrifvas i ganska stor omfattning, är en handel 
med jordbruksalster. I min hembygd, Valle härad i Västergöt
land, drefs i min ungdom en ganska omfattande handel med där 
odlade _ tobaksblad, torkade och samlade i knippor, som användes 
dels till piptobak, dels till snus. Dessa tobaksblad få väl ändå 
anses såsom jordbruksalster, och då synes det mig vara olämpligt 
att begära, att Kungl. Maj:t skall förklara, att tobaksblad icke äro 
jordbruksalster.

Skrifvelseförslaget är dessutom ofullständigt, då däri ej om- 
förmäles s. k.sj altför sörj area rätt till försäljning af hvad de till
verkat och ej heller de bofasta handlandenas rätt till handel 
genom kringbärande af sina varor inom den stad de bo. Vi få 
väl sålunda kanske skrifva en tredje gång i samma ämne.
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Så vidt jag förstår, är skrifvelsen alldeles obehöflig, då Riks- ifrågasatt lag- 
dagen förut skrifvit i alldeles samma ämne; och då dessutom, som Stiftn'n9s?lt- 
sagdt, skrifvelsens l)åde innehåll och form äro allt annat än till- ambulatorisk 
fredsställande, tillåter jag mig yrka afslag på utskottets hem- söndagshamM 
ställan. med tobak.

(Forts.)
Herr Le man: Därom torde väl alla vara ense, att den tobaks

handel, som om söndagarna, särskild! i städerna, bedrifves på gator 
och öppna platser, är både olämplig och anstötlig. När Riksdagen 
år 1893 begärde och fick en kunglig förklaring, att å sabbatstid 
tobak icke fick säljas i bod, var det kanhända ett fel, att man 
ej den gången tänkte äfven på den illojala konkurrens, som kunde 
uppstå därigenom att man förbjöd tobakshandel i bod, men sam
tidigt underlät att förbjuda, att sådan handel finge bedrifvas utan
för boden af kringvandrande försäljare. Herrarne må ej tro. att 
denna underlåtenhet har medfört så obetydliga förluster för vissa, 
i synnerhet de smärre cigarrhandlarne. Då förklaringen antogs, 
hette det: hvad gör det, om det är förbjudet att sälja på söndag?
Det jämnar ut sig. Folk blir tvunget att köpa på andra dagar, 
så att hvad dagkassan förlorar på söndagar och helgdagar får 
den igen under veckans öfriga dagar. Men detta resonemang har 
visat sig oriktigt. Jag skall anföra ett exempel, som en riksdags- 
kamrat berättat för mig. Det var en änka här i staden, som för
sörjde sig och sina barn genom en tobaksbod, som hon hade vid 
Drottninggatan. Den egentliga handeln ägde där rum på sön
dagarna. Hennes man hade varit arbetare vid Rörstrand, om jag 
ej minnes orätt, och när hans forna kamrater kommo in till staden 
på söndagarna, köpte de sitt behof af cigarrer och andra tobaks- 
varor hos änkan till följd af bekantskapen med hennes man. På 
detta sätt kunde änkan något så när försörja sig och barnen, 
ehuru om hvardagarna försäljningen var ringa. Så kom lagför
klaringen af år 1893. Ankan fick ej vidare sälja på söndagarna.
Men utanför hennes bod stod en karl med en bricka och bjöd ut 
cigarrer. Följden af den nya anordningen blef, att hon icke längre 
kunde försörja sig och de sina.

Vore det nu endast fråga om denna illojala konkurrens, vore 
det kanske ej skäl att vidtaga någon åtgärd. Men det finnes äfven 
andra synpunkter, som här måste tagas i betraktande. Jag är viss, 
att denna kammares ledamöter äro eniga därom, att det tilltagande 
tobaksbruket af minderåriga är ett oting, och det finnes väl ingen
ting, som gynnar detta så mycket som cigarrförsäljningen på 
gatorna. Kanske hafva åtskilliga af herrarne liksom jag sett en 
lång karl på gatan bjuda ut cigarrer till några pojkar, mot hvilka 
han måst böja sig ned för att gifva dem eld. Man kan visser
ligen ej borttaga tobaksbruket bland minderåriga, men man kan 
kupera det, det är min öfvertygelse.

Såsom äfven blifvit påpekadt inom utskottet, finnes det vidare 
en illojal konkurrens, som är ganska allmän. Den består däruti, 
att i synnerhet cigarretterna, som dessa kringvandrande försäljare
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ifrågasatt lag- utbjuda, äro falska nästan hvarenda en. Det finnes små fabriker 
‘^årdmot' * utkanterna af Stockholm, där det tillverkas ryska, egyptiska och 
ambulatorisk a^a möjliga cigarretter med sämsta råvara. Det lönar sig ej för 
söndagshandel dem, som fora de äkta cigarretterna i marknaden, att angripa till- 

med tobak, verkarne eller försäljarne af de falska, ty dessa äro i allmänhet 
(Forts.) medellösa. Detta är den tredje synpunkten, som gör att någon 

åtgärd behof ver vidtagas.
Nu har utskottets ordförande, tror jag, i det stora hela erkänt 

missförhållandet, men sagt, att det ej är af den art, att Riksdagen 
behöfver inskrida. Redan år 1902 har Riksdagen skrifvit i detta 
ämne, sade samme talare. Ja, det är sant, men då omförmäldes 
denna tobakshandel endast i motiveringen, men ej i klämmen. Och 
Riksdagen har alltså ej skrifvit särskildt om denna detalj och har 
sålunda ej heller hos Kung! Maj:t anhållit om en lag eller för
ordning, som så godt sig göra låter kuperar här omförmälda miss
förhållande. Utskottets ordförande säde vidare, att detta skulle 
vara första gången, som Riksdagen begärde förklaring af en admi
nistrativ förordning. Ja, det må vara sant, men det är därför 
icke sagdt, att ett sådant förfarande är grundlagsvidrigt. Det 
är nytt, men icke grundlagsvidrigt, och när ändring icke kan 
komma till stånd på det gamla sättet, får man tillgripa ett nytt 
sätt. Och kan icke detta sätt vara jämförligt med det som an
vändes, när fråga var att förbjuda innehafvare af tobaksbod att 
sälja på söndag i Då begärde ju Riksdagen ej en lag, utan en 
förklaring, som Riksdagen var med om, emedan det då gällde 
strafflagen.

För min del tror jag, att någonting nu bör göras. Hvad be
träffar den värde ordförandens tal om tobaksblad får jag säga, 
att försäljning af sådana ju kan hafva förekommit i Valle härad 
i hans ungdom, men jag vill fråga: ha väl herrarne sett någon, 
som numera går omkring och säljer tobaksblad? Det kan ju vara 
ett litet kryphål lämnadt Öppet, äfven om vi få denna lagför
klaring, men när man ej kan fä det bästa, får man taga det näst 
bästa.

För min del får jag anhålla om bifall till utskottets hem
ställan.

Grefve Hamilton: För dem af kammarens ledamöter, hvilka
år 1893 biträdde Riksdagens beslut rörande stängning af så kallade 
cigarrbodar under sön- och helgdagar, var det naturligtvis en öfver
raskning att sedermera finna denna handel förflyttad ut på våra 
gator och gränder, och detta på grund däraf, att i förordningen 
angående utvidgad näringsfrihet af år 1864 är intaget ett medgif
vande att försälja lifsförnödenheter och landtmannaprodukter å torg 
och gator. Det är naturligtvis en högst egendomlig tolkning af 
nämnda förordning, att cigarrer och cigarretter skulle vara däri af- 
sedda såsom jordbruksprodukter. Visserligen hämtas råvaran från 
jordbruket, men ej äro cigarrrerna och cigaretterna därför jordbruks
produkter, och lika litet äro de lifsförnödenheter. Det var gifvet-
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vis en blunder, att, då Riksdagen år 1893 begärde förklaring af ifrågasatt lag- 
strafflagens 7:e kapitel, den ej samtidigt begärde förklaring af 11 stiftn"‘asåt' 
§ i näringsfrihetsförordningen. Jag kan fatta, att man då hyste ambulatorisk 
betänkligheter mot att vidtaga åtgärd för stängning af cigarrbo- söndagshandd 
darna om söndagarna, men däremot är det för mig obegripligt, att, med tobak. 
när det gäller att få ett Riksdagens beslut effektivt, man då kan (Ports.), 
hysa tveksamhet, såsom ordföranden i lagutskottet tyckes göra.
Det är visserligen sant, att det var hufvudsakligen af formella 
skäl, som han yrkade afslag, och det är förlåtligt, om juristerna 
blott fästa sig vid formen, men vi andra, som ej hunnit längre på 
den juridiska banan, än att vi blifvit nämndemän, se hufvudsaK- 
ligen på sak, och hvad saken härvidlag beträffar anser jag, att 
vi fortast möjligt böra söka få.bort detta ofog, dessa kringvand
rande cigarrbodar på våra gator.

Herr talman! Jag ber att få yrka bifall till utskottets för
slag.

Herr Bandqvist: Jag instämmer med utskottets ordförande
däri, att den föreslagna skrifvelsen är alldeles obehöflig, och detta 
så mycket mer som motionären själf säger i sin motion: »Såsom
ofvan framhållits, böra åklagare- och polismakterna utan vidare 
anvisning här hafva fullt skäl för ett ingripande, hvilket ej behöf- 
ver ske utan urskillning.» Motionären säger vidare, att näringsför- 
fattningens föreskrifter om handel ej lämna stöd »för en sådan till- 
lämpning», som härvidlag äger rum. Och det är verkligen så, att, 
såvidt man hört, hvarken här i Stockholm eller på andra ställen 
någon enda blifvit dragen inför domstol för dylik handel. Men förr 
än man verkligen får visshet om huru domstolarna ställa sig till 
saken, om de instämma med motionären i hans uppfattning om 
hvad som är lag i detta fall eller icke, förr synes det mig allde
les icke vara skäl att tänka på annan lagstiftning — allra minst 
i fråga om handel med landtmannaprodukter.

Jag ber fördenskull att få instämma med reservanten i hans 
yrkande, att utskottets hemställan må ogillas.

Herr Trygger: För min del skall jag be att få helt och
hållet instämma i hvad lagutskottets ordförande och den siste tala
ren gjort gällande. Grefve Hamilton har alldeles rätt i att man 
af ledamöter i kammaren icke kan begära större juridiska insikter 
än hos en nämndeman, och det är för mycket i vissa fall, ty jag 
håller ej för osannolikt, att en och annan ej tyller det måttet.
Men man måste af hammaren begära, när den inlåter sig på lag
frågor, att den visar större insikter, än en nämndeman i allmänhet 
kan äga. Och för min del får jag säga, att mig synes, att det 
vore genant äfven för en nämndeman att skrifva en sådan skrif
velse, som här är föreslagen. Att begära af Kungl. Maj:t hvad 
här föreslås vore i viss mån nedsättande för kammarens skarp
sinne och kammarens förmåga att formulera.

Jag yrkar afslag å utskottets hemställan.
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ifrågasatt lag- Grefve Hamilton: Såvidt jag kan finna af 89 § i regerings-
stiftningsåt- formeil) gå, därest Riksdagen anser, att det bör ske någon föränd- 
amtuiatorisk r'no i en författning, som Kungl. Maj:t på administrativ väg har 
söndagshandel utfärdat, äger Riksdagen uttala sin önskan därom hos Kungl. 

med tobak. Maj:t, och det är just en sådan önskan, som det vore meningen 
(Forts.). att nu uttala. Jag vill väl tro, att man ej behöfver hafva mer

än nämndemanskunskaper för att läsa grundlagen.
Nu har af herrarne på motsidan sagts, att det redan är skrif- 

vet till Kungl. Maj:t i denna sak. Detta tror jag är ett misstag, 
ty det är skrifvet till Kungl. Maj:t, såsom ordföranden i lag
utskottet nyss påpekade, i en helt annan sak, fastän den omfattar 
äfven denna, nämligen om sabbatshvila i allmänhet. Den frågan 
är af så stort omfång, att det tager tid, innan Kungl. Maj:t kan 
komma fram med förslag om ändring därutinnan. Denna kan 
fortare afgöras, emedan den är liten. Kungl. Maj:t kan helt enkelt 
på Riksdagens begäran vidtaga förändring i denna af Kungl. 
Maj:t på administrativ väg utfärdade förordning. På detta sätt 
kan man få ett hastigt afgörande, så att skammen att hvarje sön
dag behöfva se dessa kringvandrande cigarrhandlande försvinner. 
Och jag föreställer mig, att det ej skall vara en skam för Riks
dagen att komma fram med en dylik skrifvelse. Ett ofog skall 
upphäfvas, och när kammaren bidrager till att upphäfva ett ofog, 
är det en heder för kammaren.

Herr Hasselrot: Endast ett par ord! Om jag hade den
uppfattning, att man skulle vinna någonting genom en sådan skrif
velse som den ifrågasatta, skulle jag icke hafva så mycket emot 
densamma. Men må herrarne betänka, med hvilken massa skrif- 
velser Riksdagen öfverhopar Kungl. Maj:t! Jag tillåter mig erinra, 
att enligt justitieombudsmannens berättelse till Riksdagen lågo vid 
1903 års slut i justitiedepartementet öfver 50 riksdagsskrifvelser, 
som ännu icke hunnit behandlas, utom dem, som komma på civil-, 
finans- och jordbruksdepartementen; och i år har Riksdagen redan 
medhunnit att besluta, jag tror, 15 skrifvelser till Kungl. Maj:t. 
Med den massa af skrifvelser, som Kungl. Maj:t således redan har, 
lär det väl ej vara sannolikt, att, om det tillkommer en ny skrif
velse af så egendomlig form och innehåll som den nu föreslagna, 
det skall kunna vinnas någon tid. Det har förut skrifvits i denna 
sak, visst icke, såsom sagts, om sabbatshvila i allmänhet, utan ute
slutande om handel å sabbat, och denna fråga torde ej vara vid
lyftigare, än att man kan få saken lika fort färdig utan den före- 
-slagna skrifvelsen.

Herr Leman: Jag skulle ingalunda besvärat kammaren med 
-ett anförande igen, om det icke varit för att bemöta några ord 
af talaren på kopparbergslänsbänken. Dels ansåg han i likhet 
med herr Bandqvist det onödigt att skrifva, emedan åklagarne 
kunde fullgöra sin skyldighet. Jag tror i motsats mot honom, 
att det ej är onödigt. Åklagarne näfva den uppfattningen, att
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med den nuvarande lagen de ej kunna komma någon vart, och ifrågasatt lag- 
ehuru därom kunna råda olika meningar, är det dock säkert, att på stiftnin9™t- 
åklagarvägen når man ej det önskade resultatet. Men talaren JZuatlrlk 
i fråga säde också, att det skulle vara nedsättande för kammaren, söndagshandel 
om den bifölle utskottets hemställan. Mot detta uttryck vill jag med tobak. 
på det kraftigaste reservera mig. Man kan hafva olika åsik- (Forts.) 
ter i en juridisk fråga: om den formen är den riktiga, eller om 
den formen är den riktiga, men för att vinna ett mål, hvarom 
alla äro ense, att det är godt, kan det ej vara nedsättande att 
försöka en form, där ej motståndarne kunna hitta på en bättre.
Det var denna gensaga jag ville inlägga. Herrarne må nu be
sluta huru som helst, mén äfven om den mening, jag förfäktar, 
må falla, skall jag aldrig kunna medgifva, att det är nedsättande 
att begära ändring i ett missförhållande.

Sedan öfverläggningen förklarats härmed slutad, gjorde herr 
talmannen jämlikt därunder förekomna yrkanden propositioner, 
först på bifall till hvad utskottet i föreliggande utlåtande hem
ställt samt vidare på afslag därå, och förklarade sig anse den 
förra propositionen, hvilken förnyades, vara med öfvervägande ja 
besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf uppsattes, justerades 
och anslogs en så lydande omröstningsproposition:

Den, som bifaller hvad lagutskottet hemställt i sitt utlåtande 
n:o 24, röstar

J a 5

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner nej, afslås utskottets hemställan.

Omröstningen företogs, och vid dess slut befunnos rösterna 
hafva utfallit sålunda:

J a — 61; 

Nej — 46.

Föredrogs å nyo lagutskottets den 5 och 8 innevarande mars 
bordlagda utlåtande n:o 25, i anledning af väckta motioner an
gående särskilda lagbestämmelser i fråga om städers och därmed 
jämförliga samhällens rätt att upplåta mark till bebyggande.

Första Kammarens Prof. 1904. N:o 25. 3
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Uti två särskilda, lika lydande motioner, väckta den ena 
(n:o 15) i Första Kammaren af herr B, etti g, samt den andra 
(n:o 24) i Andra Kammaren af herr O. A. Brodin, hade föreslagits, 
»att Riksdagen ville i skrifvelse till Knngl. Maj:t anhålla, det 
täcktes Kungl. Maj:t, i sammanhang med nu förestående omarbet
ning af jordabalken, låta utarbeta och för Riksdagen framlägga 
förlag till lagbestämmelser angående rätt för städer och därmed 
jämförliga samhällen att, oberoende af den för jordupplåtelse till 
nyttjanderätt i allmänhet stadgade tidsbegränsning, till bebyggan
de upplåta jord mot tomtören, äfvensom angående de villkor i 
öfrigt, hvarunder sådan upplåtelse finge ske».

Utskottet hade på anförda skäl hemställt, »att Riksdagen, i 
anledningen af förevarande motioner, ville i skrifvelse till Kungl. 
Maj:t anhålla, det Kungl. Maj:t täcktes taga i öfvervägande, 
huruvida och under hvilka villkor städer och därmed jämförliga 
samhällen må beredas lagstadgad rätt att, oberoende af den för 
upplåtelse af nyttjanderätt till jord stadgade tidsbegränsning, till 
bebyggande upplåta tomt eller annan jord med upplåtaren bibe
hållen äganderätt till grunden, men så att nyttianderätten till 
marken i förening med äganderätten tiU därå uppförda byggnader 
i civilrättsligt afseende likställes med ägande af annan fastighet, 
samt, därest förhållandena anses därtill föranleda, för Riksdagen 
framlägga förslag till lagbestämmelser i ofvanberörda syfte.»

Vid utlåtandet var fogad reservation af herrar Hasselrot, 
Hedenstierna, Lemon och liidderbj elite, hvilka dock icke däri an- 
gifvit sina åsikter.

Herr Lem an: Herr grefve och talman, mina herrar! Jag har
låtit anteckna mig såsom reservant mot utskottets betänkande, och 
det torde alltså tillhöra mig, då jag icke haft tid att angifva skälen 
för min reservation, att nu motivera, hvarför jag icke kunnat in
stämma i utskottets förslag.

Såsom kändt är, fanns enligt äldre lag intet förbud för ägare 
af mark, vare sig på landet eller i stad, att för all framtid upp
låta den till annan person, så att upplåtaren blott hade kvar ägande
rätten till marken. Vid 1855—56 årens riksdag väcktes emellertid 
å riddarhuset af kungl. sekter Dalman motion därom, att rätten 
att i stad upplåta tomt skulle inskränkas till tio år, och motive
ringen därför var den, att med den utvidgning, som städerna kunde 
väntas få, borde hvarken kommunen själf eller enskild fastighets
ägare binda sig så, att de för längre tid hade frånhändt sig rätten 
att disponera öfver fastigheten. Detta blef också Riksdagens be
slut och sedermera af Kungl. Maj:t fastställdt. Hvad städerna be
träffar, blef detta stadgande förnyadt i 1889 års lag, som emellertid 
äfven införde den bestämmelsen, att upplåtelse af fast egendom på 
landet icke finge afse längre tid än femtio år. Denna princip, att 
man visserligen kan upplåta på kortare eller längre tid, men att
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man icke kan för all framtid afstå besittningsrätten med bibehål
lande af äganderätten, gäller icke blott i Sverige, utan äfven i de 
flesta andra länder. Oaktadt nu såväl 1857 som 1889 års lagar 
förbjuda upplåtelse af tomt i stad för all framtid, har emellertid 
Gäfle stad på ett sätt, som jag icke skall tillåta mig att klandra, 
gjort en massa sådana upplåtelser, hvarigenom å ena sidan staden 
bibehåller äganderätten till marken, men å andra sidan de, som 
därå uppföra hus, hafva fått äganderätt till dem. Äfven en del 
andra städer, såsom vissa i Norrland och, efter hvad jag tror, jäm
väl Sala, hafva förfarit på enahanda sätt. .Detta förfarande synas 
städerna hafva grundat på den föreskrift, som i 1875 års lagfarts
lag meddelades därom, att lagfart kunde beviljas å fång, hvarige
nom man förvärfvade ofri tomt, såvida denna ofria tomt vore sådan, 
att innehafvaren ej kunde därifrån skiljas, så länge han erlade 
tomtören, eller utan att lösen för byggnaderna gåfves. Då seder
mera år 1895 den nya lagen om hvad till fast egendom är att 
hänföra utfärdades, öfverfiyttades det nyssnämnda stadgandet från 
lagfartslagen till denna lag. Men detta stadgande tillkom under 
helt andra förutsättningar. I Göteborg och åtskilliga andra städer 
hade man nämligen, innan 1857 års lag utfärdades, af Kungl. Maj:t 
erhållit rätt att disponera öfver sin donationsjord och hade därför 
— hvilket man sedermera fick bittert ångra — upplåtit den för all 
framtid. Följden däraf har blifvit den, att när vi någon gång 
behöft igenlösa sådan jord, hafva vi måst betala fulla expropria- 
tionsvärdet.

Jag vill med detta komma därhän, att antingen skall man för 
all framtid med äganderätt öfverlåta fastighet, eller ock skall upp
låtelse ske på viss tid, hvilken mer än gärna må vara längre än 
de mycket snäft tilltagna tio åren. Jag vet också, att lagbered
ningens förslag till hyreslag antagligen kommer att betydligt öka 
denna tid af tio år.

Man har särskildt från Gäfle sagt, att denna form för upplåtelse 
medför en stor förmån. Därigenom vinnes, att man kan bygga 
billigt, då man slipper att betala tomten och endast har att erlägga 
tomtören. Detta är dock en fiktion; man kan i stället göra såsom 
man åtskilliga gånger gjort i Göteborg: man kan låta köpeskillin
gen stå inne mot inteckning, så länge köparen betalar räntan. 
Vidare leder denna upplåtelse mot tomtören, såsom erfarenheten 
visat, till hvarjehanda trassel, t. ex. vid exekutiva försäljningar, 
då det gäller att afgöra, hvad besittningsrätten innebär och hvad 
själfva äganderätten innebär.

I Tyskland har man försökt med denna s. k. »Erbbaurecht», 
hvarigenom man velat lämna kommuner och korporationer tillfälle 
att upplåta mark på en följd af år, intill ett maximum af femtio, 
och på samma gång bereda personer tillfälle att arrendera. Jag 
säger arrendera, fastän dessa personer ju få en viss äganderätt till 
byggnaderna, som kunna intecknas — det är däri det ligger. I 
Sverige kan man icke, vare sig på land eller i stad, få inteckning 
i en byggnad, som ligger på arrenderad mark. Förslag väcktes
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visserligen i fjol därom, att den, som äger byggnad på annans 
mark, skulle få denna rätt. Förslaget blef icke då bifallet, men 
utvecklingen torde allt mer ock mer fordra, att en sådan rätt var
der medgifven.

Vidare kar man från Gäfle sagt, att denna upplåtetse är ur 
kommunalpolitisk synpunkt mycket förmånlig. Staden får år efter 
år in sina tomtören, men om den säljer sina fastigketer, kan den 
använda de influtna medlen att under ett eller annat år med köpe
skillingarna minska kommunalskatten. Jag vill däremot invända, 
att i sådant fall kandla de, som kafva kommunens angelägenketer 
om kand, ganska oklokt. I andra städer plägar man använda in
flutna köpeskillingar att därmed betala tomter, som staden själf 
inköper för gatnregleringar eller dylikt. Den enda förmån, som på 
detta sätt skulle vinnas, vore att grundlegan kunde köjas. Men 
därigenom skulle den, som i dag kar en grundlega på 40 ä 50 
kronor, komma i den ställningen, att, om majoriteten i stadsfull
mäktige blefve en annan, kan kunde komma att för framtiden fä 
betala 500, 600, 700, 800 kronor eller ännu mera i grundlega.

Vissa samkällen kunna emellertid hafva stort behof af att fä 
upplåta tomter på längre tid än tio år. Fabriksanläggningar fin
nas, kvilka kunna behöfva områden vid kanin, men icke vilja för 
ändamålet begagna upplåten mark, med mindre säkerhet finnes föl
en längre tids besittning.

Nu kan man göra den invändningen, att denna fråga är före
mål för behandling af lagberedningen. Det är sant, men lagbered
ningen kar, efter hvad jag förnummit, särskildt önskat att åtmin
stone i detta fall få veta hvad Riksdagen tänker. Här gäller det 
en vidtgående ändring i nuvarande förhållanden. Därvid kar lag
beredningen också att taga i betraktande, i hvilken mån man bör 
ock kan legalisera de förhållanden, som råda i vissa städer. Min 
bestämda öfvertygelse är, att om i Gäfie ock Hudiksvall liknande 
rättegångar om donationsjordar skulle uppkomma som annorstädes, 
där under enahanda förhållanden personer inköpt mark ock fått lag
fart å köpet samt vidare intecknat sin egendom, så skulle det äfven 
beträffande dessa städer inträffa, att domstolarna förklarade, att 
staden icke käft rätt att sälja jorden, och fördenskull skulle för
plikta köparne att återbörda marken till staden. Men detta är nå- 
get, som bör förekommas.

Jag skall nu icke längre upptaga kammarens tid. Då emeller
tid utskottets betänkande går ut på att upplåtelse skulle kunna 
ske för all framtid, men jag för min del anser, att en bestämd tid 
bör stadgas, så kar jag satt upp ett särskildt förslag till kläm. 
Beträffande motiveringen hemställer jag, att på sid. 8 de stycken, 
som börja med »därigenom att», »ock om efter vissa lagstadgade 
grunder» samt »i motionerna ifrågasättes» måtte utgå; denna del af 
motiveringen afser nämligen uteslutande upplåtelse för alltid. Vi
dare föreslår jag med afseende å klämmen, »att Riksdagen, i anled
ning af förevarande motioner, ville i skrifvelse till Kungl. Maj:t 
anhålla, det Kungl. Maj:t täcktes taga i öfvervägande, huruvida
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och under hvilka villkor städer må beredas lagstadgad rätt att för 
längre tid, än för närvarande i lag medgifves, till bebyggande upp
låta tomt med upplåtaren bibehållen äganderätt till grunden, men 
så att nyttj anderätten till marken i förening med äganderätten till 
därå uppförda byggnader i civilrättsligt afseende i vissa hänseen
den likställes med ägande af annan fastighet, samt, därest förhål
landena anses därtill föranleda, för Riksdagen framlägga förslag 
till lagbestämmelser i ofvanberörda syfte.»

Såsom herrarna finna, är skillnaden mellan utskottets förslag 
och mitt den, att jag åsyftar, att upplåtelsen må kunna ske på 
längre tid, än för närvarande är medgifvet, men absolut icke på all 
framtid.

Herr Rettig: Herr grefve och talman, mina herrar! Syftet
med motionen är att få det urgamla systemet att upplåta ofria 
tomter mot tomtören, sådant det praktiseras i flera af landets städer, 
i lag fastställdt. Det gäller då mindre att ingå på frågan, huru
vida systemet har säker rättslig grund, än att afgöra, om det för 
såväl kommunen som de enskilde är godt och nyttigt, och enligt 
mitt förmenande samt den erfarenhet, jag har från min hemort, är 
systemet godt och nyttigt. Jag vågar således icke ingå på lagfrå
gan, utan talar endast såsom den praktiske mannen, såsom den där 
käft erfarenhet om detta under den verksamhet, jag i mer än 30 år 
utöfvat i det samhälle jag tillhör, och därunder pröfvat systemet, 
sådant det hos oss sedan urgamla tider praktiserats.

Jag tillåter mig att något gå tillbaka för att visa, att denna 
art af upplåtelse har historisk grund. Redan under Gustaf Yasas 
tid upplät kronan mot tomtören vissa delar af Gäfle stad; dessa 
tomtören inbetalades då till Kungl. Maj:t och kronan. Men då Karl 
den nionde sedan skänkte dessa områden -— Testebo, Sörby och 
Sätra — till staden, upphörde kronan att uppbära de ifrågavarande 
tomtörena, hvilka därefter i stället erlades till staden. Sålunda 
fortgick det under många år, ända till dess Kungl. Maj:t år 1816 
genom en särskild förordning fastställde taxa för tomtörens utläg
gande till Galle. Denna taxa ägde bestånd till år 1856, då den 
till följd af införandet utaf nytt mått- och myntsystem, ändrades 
därhän, att dessa tomtören, som dittills voro fastställda i runstycke 
banko, därefter skulle utgå i öre. Efter någon tid ingingo borger- 
skapet och stadens magistrat till Kungl. Maj:t med en framställ
ning i frågan, i anledning hvaraf Kungl. Maj:t den 27 juni 1862 
— således efter den af den föregående ärade talaren omförmälda 
lagändringen af år 1857 — fastställde, att stadens tomter skulle 
indelas i tre grader, hvarvid tillika angafs läget af de tomter, som 
skulle räknas till hvarje särskild grad, samt att afgifterna skulle 
utgå med resp. 3, 2 och 1 öre per 10 kvadratfot. Som bekant, ned
brann därefter Gäfle stad år 1869. Detta vållade naturligtvis en 
fullständig rubbning med afseende å tomterna, och det var då nöd
vändigt att få förändrade bestämmelser om de grader, till hvilka 
tomterna skulle höra, äfvensom rörande tomtöresafgiften. Stads-
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fullmäktige gjorde därför år 1879 en framställning i ämnet hos 
Kungl. Maj:t, som emellertid förklarade, att bestämmandet af tomt- 
öresafgiften icke vidare utgjorde föremål för nådig fastställelse samt 
att den år 1862 meddelade fastställelsen icke utgjorde hinder för 
vederbörande att i ärendet annorlunda i laga ordning besluta. Stads
fullmäktige beslöto då, år 1879, att tomtören skulle för de särskilda 
graderna utgå med resp. 10, 5 och 2 öre per 10 kvadratfot. Pa 
detta sätt fortgick det till år 1899, då emellertid staden tagit så
dana dimensioner, att man ansåg dessa afgifter vara alltför låga. 
För att dock icke belasta de billigare byggnaderna med högre tomt- 
öresafgifter, indelades stadens område i 8 klasser. Såsom herrarna 
finna af motionen, äro nämligen af Grålle 1,450 bebyggda tomter ej 
mindre än omkring 1,100 af helt ofri natur, under det att återstå
ende 350 äro af annan beskaffenhet. Det spelar sålunda en mycket 
stor roll såväl för staden som för husägarne, att man får en rätt
vis fördelning af de afgifter, som skola läggas på tomterna. Där
för indelades, som sagdt, stadens område i 8 klasser, med afgifter 
utgörande inom första klassen 30 öre, inom andra 25 öre, inom tredje 
18 öre, inom fjärde 12 öre, inom femte 8 öre, inom sjätte 6 öre, 
inom sjunde 5 öre, inom åttonde 3 öre, allt per kvadratmeter. I 
sammanhang därmed beslöto stadsfullmäktige — staden har näm
ligen utom donationsjord en hel massa andra jordar — att sälja 
tomter till dem, som ville köpa, men dessa tomter äro så litet be
gärliga, att allmänheten mycket hellre vill hafva tomter på upp
låtelse än köpa sådana.

Det kan således ingalunda sägas, att detta system i Gräfle skulle 
hafva verkat i hög grad skadligt och hämmande på byggnadsverk
samheten. Hos oss hafva ej heller dessa frågor någonsin varit före
mål för tvist. Man har häraf icke haft någon den ringaste olägen
het, så länge denna stad ägt bestånd.

Jag har mig äfven bekant, att i åtskilliga andra städer —- spe
ciellt känner jag, att detta är förhållandet med Nyköping — full
komligt samma system tillämpas som i Gäfie. I Nyköping är detta 
i så hög grad fallet, att af stadens samtliga tomter endast 46 äro 
fria; de öfriga lära vara donationsjord eller annan stadens jord, 
hvarmed på det nu ifrågavarande sättet förfarits.

Må det nu tillåtas mig att omtala, huru det tillgår vid dessa 
tomtupplåtelser. Den, som vill bygga, utser en tomt och ingår till 
magistraten med ansökan att få denna tomtareal åt sig upplåten. 
Om tomten är till upplåtelse ledig, befordrar magistraten hans an
sökan till stadsfullmäktige, och dessa besluta då att upplåta tomten 
till sökanden »mot den tomtöresafgift till stadskassan, som för tom
ter uti ifrågavarande stadsdel nu är eller framdeles kan blifva i 
laga ordning bestämd». Det är således en rörlig tomtöresafgift. 
Efter det stadsfullmäktiges beslut vunnit laga kraft, meddelar ma
gistraten åt vederbörande sökande upplåtelseresolution, hvarefter, 
och sedan tomten blifvit bebyggd samt sökanden äfven fullgjort 
öfriga af stadsfullmäktige uppställda villkor för upplåtelsens stän
diga fortvara, rådstufvurätten å upplåtelseresolutionen meddelar lag-
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fart. På den rättighet, som sökanden fått till tomten mot det att Ang- lag
han betalar sin bestämda tomtöresafgift, meddelar då magistraten b*st?™maeli0" 
fastställelse, och inteckning beviljas. På samma sätt som i Gräfle städer*1 mji. 
tillgår det i Nyköping och — efter hvad jag tror mig veta, ehuru samhällens 
iag icke har papper på det — äfven i åtskilliga andra städer. Inne- rätt att upp- 
nafvaren är då ägare till tomten mot det att han betalar den tomt- 
öresafgift, som är eller framdeles kan varda bestämd, och han kan e'
aldrig skiljas från sin tomt på annat sätt, än att, om den behöfves 
för kommunens ändamål, kommunen inlöser fastigheten.

Det har, såsom i min motion också är framhållet, varit mycket 
fråga om att, på det att något Övergrepp icke måtte förekomma 
vid fastställandet af tomtöresafgifterna, bestämma dessa till viss 
procent af tomtens taxeringsvärde. Därvid skulle naturligtvis vara 
erforderligt, att tomten taxerades för sig och husen för sig. En 
annan möjlighet vore att, därest stadsfullmäktige beslutade en höj
ning af tomtöresafgiften, beslutet icke skulle få gällande kraft, 
förrän det blifvit underställdt Kungl. Maj:t och af Kung]. Maj:t 
fastställ dt. Mot detta senare förslag har man gjort den invänd
ningen, att detta icke bör åligga Kungl. Maj:t. Jag vet dock icke, 
hvarför icke Kungl. Maj:t skulle kunna fastställa tomtöresafgifter, 
då man måste söka Kungl. Majrts fastställelse å hamntaxor med 
mera sådant.

De fördelar, som vinnas af denna form för upplåtelse, kan jag 
sålunda af erfarenhet vitsorda. Dä staden upplåter tomter mot 
rörlig tomtöresafgift, komma de stegrade värdena å tomterna, som 
efter hand kunna visa sig, staden till godo. Dessa värden följa 
med tiden, med samhällets utveckling. Det blir ingen spekulation, 
utan det är faktiskt kommunen själf, som tager de förhöjda vär
dena. Staden verkar också som en regulator på öfriga, staden icke 
tillhöriga tomter i samhället. Hos oss har sålunda aldrig, mig 
veterligen, förekommit något tomtjobberi. De, som hafva tomter 
med, som man anser, högt värde, få icke sälja dem, ty staden har 
många, stora tomter, och man går då hellre till staden och söker 
upplåtelse af en tomt eller möjligen tillstånd att köpa en sådan, 
än man vänder sig till en tomtjobbare. Något dylikt tomtjobberi 
har också, som nämndt, aldrig förekommit i vårt samhälle. Då sta
den år 1869 brann ned, uppgick invånareantalet till 15,000; nu har 
staden 30,000 invånare. Det har under denna tid varit möjligt för 
alla, som velat det, att bygga ett stort eller litet hus, allt efter 
behofvet, och man har därvid undgått den kostnad, som skulle varit 
förenad med förvärfvandet af en dyrbar tomt. Tomterna hafva 
varit lätt tillgängliga, och det har sålunda varit lättare att an
skaffa penningar för bebyggandet, än om man först måst köpa 
tomten.

Egendomligt är äfven det faktiska förhållandet, att till följd 
af detta har under den tid, som jag känner, nästan aldrig i träde 
någon människa förbyggt sig. I andra småstäder, som brunnit ned, 
har man ofta sett, att en stark spekulation framträda men hos oss 
har detta icke varit förhållandet. Jag vet, som sagdt, icke, att
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Ang. lag- någon i Galle egentligen förbyggt sig, på sätt annorstädes in-
bestämmelser träffat.
Järf*™ Vid. den stora branden år 1869 både man också den väsentliga

samhällens fördelen, att när man skulle reglera ett nytt område med nya ga- 
rätt att upp- tor och nya torg, gick detta ofantligt lätt, ty det var på stadens tomter, 

låta mark till som dessa gator och torg skulle utläggas. Man bytte då med dem, 
bebyggande. som f;jrut innehaft tomter; dessa fingo ingifva ny tomtansökan och 

(r°rts.i erhöllo då hvad de ville hafva. Detta gjorde, att staden icke be- 
höfde vidkännas några stora utgifter för regleringar efter denna 
brand.

Hvilken väg lagstiftningen än må komma att taga, är det dock 
att hoppas, att den skall komma att bringa reda i dessa förhållan
den, och att de upplåtelser, som hittills skett, skola blifva fullt 
tryggade. Må vara, att lagstiftningen framdeles kommer att gå i 
annan riktning, än som motsvarar förhållandena hos oss — såvidt 
jag känner, har emellertid resultatet däraf såväl i Galle som i andra 
städer varit lyckligt — så är det emellertid att hoppas, att lagstift
ningen blir fullt betryggande och att de åtgärder, som blifvit vid
tagna, komma att fortfarande äga bestånd. Ty faktiskt är, att 
såväl rådstufvurätten som de personer, hvilka behandlat dessa frågor, 
varit öfvertygade därom, att de förfarit i lagenlig ordning. Skulle 
nu intet göras, utan detta tillstånd af osäkerhet fortfara, så vore 
detta högligen att beklaga. Jag anser därför det vara nödvändigt, 
att något härutinnan göres.

Jag skall emellertid icke yrka bifall till min motion, ty lag
utskottet har ju varit vänligt nog att framlägga ett mera omfat
tande förslag. Visserligen skulle jag kunna förena mig i det yr
kande, som herr Leman har framställt, men då ingen reservation 
föreligger från Andra Kammaren och då sålunda Andra Kammaren 
antagligen biträder utskottets förslag, sådant det föreligger, anser 
jag, att de, som vilja följa mig i min tankegång och mina önsk
ningar, äfven böra ansluta sig till lagutskottets föreliggande för
slag, till hvilket jag, herr grefve och talman, därför yrkar bifall.

Herr Östberg: Såsom den förste ärade talaren nämnde, gällde 
i Sverige enligt 1734 års lag, att hvar och en ägde upplåta sin 
jord åt annan för huru lång tid som helst; och särskildt ägde stä
derna den sedan gammalt utöfvade rätten att upplåta jord mot 
tomtören. Detta är ett urgammalt svenskt institut och har, som 
vi veta, på vissa håll praktiserats ända tills nu. Emellertid hafva 
förändrade förhållanden inträdt med tillkomsten af 1857 års lag, 
däri stadgades, bland annat, att aftal om nyttjanderätt till jord i 
stad ej finge gälla öfver tio år. Anledningen till denna bestäm
melse var egentligen den, att, då man samtidigt införde rätt att 
inteckna fastighet för nyttjanderättsaftal, hvilket förut ej fått 
ske, man fann det olämpligt att besvära fastigheterna i städerna 
med dylika inteckningar, som skulle gälla allt för lång tid. 
Däremot tror jag icke, att vederbörandes afsikt var att åstadkomma 
ändring i eller kringskära det gamla systemet med upplåtande af
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tomter mot tomtören. Emellertid var lagens bokstaf sådan, att Ang. lag- 
där uppställdes en kategorisk förklaring, att hvarje aftal om upp- bat<immtUer 
låtelse af jord i stad för mera än tio år vore ogiltigt; och i anled- stade^m^. 
ning däraf ansåg man sig på de flesta håll förhindrad att fort- samhällens 
sätta med det gamla bruket. På åtskilliga platser har man dock rätt att upp- 
fortsatt därmed och, såsom nämndt blifvit, särskildt i Gäfle. Iå*“b mar^dtfl

Den förste ärade talaren hade den bestämda uppfattningen, **' 
att upplåtelse med nyttjanderätt af mark för mycket lång tid or s' 
eller för alltid vore olämplig och rent af skadlig. Och till stöd 
härför åberopade han, att samma uppfattning gjort sig gällande i 
de flesta andra länder. Jag kan icke medgifva, att denna hans 
uppgift är riktig. Det har lyckats mig att från mycket sak
kunnigt håll erhålla upplysning, huru med lagstiftningen å detta 
område förhåller sig i utlandet. I Norge, England, Skottland, 
Nederländerna, Österrike och Portugal är någon maximitid icke 
stadgad för beståndet af legoaftal rörande fast egendom. Det
samma gäller om Danmark, dock med den inskränkning att det 
där är förbjudet att utarrendera delar af en landtfastighet för 
längre tid än 50 år annat än under iakttagande af de för ägo- 
styckningsförfarandet stadgade former. Schweiziska förbundslagen 
angående obligationsrätten af år 1881 och spanska civillagen af år 
1889 sakna jämväl föreskrifter i nämnda hänseende. Huruvida i 
enskilda kantoner i Schweiz någon bestämmelse i ämnet till äfven
tyra kan vara meddelad i kantonal rätt, eller om så är förhållan
det enligt de provinsiallagar, som i Spanien bestå jämte den all
männa civillagen, har icke kunnat utrönas.

I Frankrike och Belgien har maximitiden för lega af fastig
het bestämts till 99 år, i Tyskland och Italien till 30 år — dock 
att i sistnämnda land nyodling kan upplåtas å 100 år. I Finland 
må jord på landet icke utlejas för längre tid än 50 år, men be
träffande lega af jord eller hus i stad saknas motsvarande bestäm
melser. Lifstidslega är ock tillåten i nu nämnda länder.

Vid sidan af iordlegan finnes emellertid såsom bekant i Tysk
land och vissa andra länder ett annat institut, kalladt Erbbaurecht, 
hvarom mycket talats på sista tiden. I afseende å sådan rättig
het är icke någon bestämd upplåtelsetid fastställd, utan kan den 
gälla för all framtid.

Af hvad jag nu yttrat torde framgå, att man i utlandet i 
allmänhet intagit en helt annan ståndpunkt än vår svenska lag
stiftning — där har man icke varit rädd för upplåtelser för all 
framtid. Det är blott två främmande länder, som stannat vid en 
så låg tidsgräns för upplåtelserna som 30 år; men åtminstone i 
det ena af dessa land har utvecklingen gått därhän, att man supple
rat legobestämmelserna med institutet Erbbaurecht. Och att man 
fortfarande önskar en utveckling i friare riktning visar sig på 
många sätt. 1 Munchen t. ex. upplåter kommunen fastigheter på 
99 års tid emot den låga afgiften af 2 % af egendomsvärdet.

Den förste ärade talaren upplyste äfven, att man i Göteborg 
bittert ångrat, att man enligt det äldre systemet upplåtit tomter
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Ang. lag
bestämmelser 
i fråga om 
städers m. fl. 
samhällens 

rätt att upp
låta mark till 

bebyggande. 
(Forts.)

för obegränsad tid. Men detta måtte dä bero på, att man ej 
ställt saken förståndigt. I Gäfle är erfarenheten en helt annan. 
Där äro alla samhällets medlemmar belåtna med den där till- 
lämpade anordning. Motionären har redan lämnat åtskilliga upp
lysningar i detta hänseende; och jag anhåller att till bestyrkande 
häraf ytterligare få läsa upp några rader ur ett betänkande, som 
år 1893 afgafs af en person, hvilken fått uppdrag att afgifva ytt
rande i denna fråga. Han säger: »Att här i (läde öfvergifva det 
gamla sättet att upplåta stadens jord till begagnande mot tomt
ören, torde näppeligen kunna ifrågakomma»; och framhåller han 
sedan skälen härför, däribland särskild^ att det i annan händelse 
skulle blifva vida dyrare att åstadkomma nybyggnader.

Tomtöresafgifterna i Grålle äro, såsom nämndt blifvit, senast 
reglerade genom en förordning af år 1899, och dessa afgifter äro 
mycket billiga. För de bäst belägna tomterna, såsom vid Hadhus- 
esplanaden och några andra platser, utgör afgiften 30 öre per 
kvadratmeter, motsvarande efter 5 % ett pris för marken af 6 kro
nor per kvadratmeter; för de billigaste tomterna utgår i tomtöre 
endast 3 öre per kvadratmeter, motsvarande ett pris af 60 öre 
kvadratmetern. Till jämförelse må nämnas, att de enda två tom
ter, som på många år definitivt sålts af Gräfle stad, betingat i 
pris, den ena, belägen vid Rådhusesplanaden och köpt af ett bank
bolag, 25 kronor kvadratmetern och den andra 15 kronor kvadrat
metern. Detta vittnar ju tydligt om, att det i Gräfle tillämpade 
systemet verkat mycket bra. Hyrorna i Gräfle ställa sig ock täm
ligen billiga. Jag har här ett tidningsurklipp, som visar, att 
hyrorna i Gräfle utgjorde — jag tror under fjoråret — i medeltal 
för ett rum 103 kronor, för ett rum och kök 164 kronor samt för 
två rum och kök 322 kronor. Jämför man dessa uppgifter med 
hyrorna i Stockholm, Göteborg och Norrköping, så visar sig, att, 
medan hyran för ett rum och kök är 164 kronor i Gäfle, densamma 
utgör 184 kronor i Norrköping, 211 kronor i Göteborg och 260 
kronor i Stockholm.

Häraf framgår, att stadsfullmäktige i Gäfle, som i sin tomt
politik ledts af en målmedveten önskan att främja byggnadsverk
samheten och åstadkomma billiga hyror, lyckats i dessa sina 
sträfvanden.

Det synes då, som om det verkligen vore en mycket billig 
och befogad begäran att få fortsätta med ett system, som visat 
sig till den grad fördelaktigt. Och det är att märka, att staden 
är i den ställning, att den kan för lång framtid fortsätta med 
dessa upplåtelser, enär densamma har en stor, egen areal. De en
skilda tomterna äfvensom de delvis enskilda, delvis af staden upp
låtna tomterna omfatta icke mer än 2372 hektar, och de i sin hel
het af staden hittills upplåtna tomterna utgöra 921/2 hektar, under 
det att den mark, som staden äger och framgent kan upplåta, ut
gör icke mindre än 4,231 hektar. Således kan staden för all fram
tid upplåta tomter på samma billiga villkor som hittills.
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Här har i afseende å detta system för tomtupplåtelser sär- Ann- lar 
skildt anmärkts, att det skulle vara så svårt att få lån å gårdar 
af sådant slag. Så har dock icke varit förhållandet i Gäfle. Att fäders m. "fl.

(Forte.)äro försäkrade för all framtid. För Gäfleborna har det däremot *'
ej mött svårighet att få sina inteckningar placerade i penning
inrättningar pa platsen. Enligt hvad j ag med säkerhet känner, har 
hinder ej heller mött att erhålla lån ur hypotekskassan för Sve
riges städer, ehuru man icke begagnat sig häraf af den anledning, 
att man fann det lämpligare att anordna en egen kreditinrättning 
i Gäfle.

Emellertid är ju klart, att det i Gäfle tillämpade systemet 
icke gifvet är lika lämpligt på andra ställen; därför kan man ju 
hafva sin frihet att ordna saken på hvilket sätt man vill. Mig 
förefaller det dock, som om den i Gäfle praktiserade anordningen 
skulle vara lämplig i de städer, som själfva äga en mera be
tydande areal af ägovidden — så t. ex. Jönköping, där de en
skilde tillhöriga tomterna utgöra blott 128 hektar, medan staden 
äger 720 hektar. Liknande är förhållandet äfven å andra platser, 
exempelvis Helsingborg och Uppsala, hvilka äga ofantliga områden, 
i jämförelse med hvad som tillhör enskilda. På dylika platser är 
det i Gäfle tillämpade systemet ägnadt att kraftigt befordra in-
vånarnes intressen.

Det finns i själfva verket ett land, där man går till väga unge
fär som i Gäfle, nämligen England. Det är väl bekant, att i de 
stora städerna, där tomterna vanligen icke säljas till den, som be
bygger dem, utan upplåtas för en längre tid mot tomtöre, där 
har man funnit sig belåten med detta system och lyckats få tom
terna ganska billiga och hyrorna rätt moderata.

Af de uppgifter, som jag från åtskilliga håll i utlandet för
skaffat mig angående dessa förhållanden, framgår, att i de yttre 
delarna af London tomthyran utgör 5—10 skillings per fasadfot. 
Om man då beräknar hyran för en vanlig tomt, skulle denna 
näppeligen betinga mer än 11/i—21/2 kronor per kvadratfot eller 
12,5—25 kronor per kvadratmeter. Som herrarna finna, måste detta 
pris förefalla ofantligt lågt, då man besinnar förhållandena i Stock
holm, där tomterna i Vasastadens utkanter betinga 50—80 kronor 
per kvadratmeter och tomter ute vid Skanstull 40—70 kronor per 
kvadratmeter. Då man vidare betänker, att det finns få städer med 
så svår byggnadsterräng som Stockholm, medan förhållandena 
därvidlag i utlandets stora städer vanligen äro mycket gynnsamma, 
är det gifvet, att jämförelsen ställer sig för Stockholms-förhållan- 
dena ytterligt ogynnsam.

Lagutskottet har i fjor uttalat den åsikten, att fast egendom 
bäst tillgodogöres i den enskildes hand, och att alla sträfvanden 
i den riktning, som motionärerna vilja främja, skulle gå tvärt 
emot hvad erfarenheten visat vara det lämpligaste och riktigaste.
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Ang. lag- För min del hyser jag en helt annan uppfattning och vill på det 
b;Stfr7”alom ''^igaste understödja motionärernas framställning. Därvid är det 
•täders1™. särskild^; en sak, som jag vill påpeka. Såsom nämndt, har man i 

samhällens (xäfle ej haft känning af något tomtjobberi. Genom tillämpning 
rätt att upp- af det där använda systemet tror jag att man skulle vinna, hvad 
l'teb maatdfU konservativa som radikala enhälligt torde betrakta som en

f(Forts")* fördel för det allmänna, nämligen att få slut på tomtjobberiet och 
förbehålla kommunen fördelarna af den hyresstegring, som följer 
med städernas utveckling.

För min del tror jag det vara af stor vikt, att någon fram
ställning från Riksdagen bär göres, tv det finns starka krafter, som 
motarbeta sträfvandena att bereda tillfälle till upplåtelse af mark 
för all framtid mot tomtören. Och själf skulle jag vara hågad 
att gå vida längre än utskottet, som velat inskränka den här 
föreslagna rätten till städer och därmed jämförliga samhällen. 
Jag kan icke inse, hvarför icke den enskilde i Sverige lika väl 
som i utlandet skulle kunna få rätt att upplåta sin jord på huru 
lång tid som helst. Men då motionerna ej gifva anledning till 
något vidsträcktare yrkande än det af lagutskottet här fram
ställda, skall jag för min del anhålla att få instämma i yrkandet 
om bifall till utskottets förslag.

Herr Lundberg: I denna fråga ställer jag mig obetingadt
på motionärernas och lagutskottets ståndpunkt. Då vi ha ett ur
gammalt institut i svensk rätt — upplåtelse af tomter mot tomt
ören — hvilket institut är mäktigt af utveckling och väl ägnadt 
såväl att främja byggnadsverksamheten inom städerna som att 
bereda dem ökade inkomster af deras jord i samband med den 
naturliga stegringen af jordvärdet, så synes det mig icke vara 
skäl att kasta bort detta institut för att införa för oss främmande 
stadganden, som icke passa för förhållandena i våra städer, såsom 
nu exempelvis herr Lemans förslag att medgifva inteckning af 
byggnader å mark, till hvilken byggnadernas ägare har blott viss 
tids nyttjanderätt.

Motionärerna beröra närmast förhållandena med upplåtelser 
af tomter inom städers och därmed jämförliga samhällens plan
lagda områden, hvilka förhållanden hafva intresse närmast för 
de stora, i stark utveckling stadda städerna. Men denna fråga 
om upplåtelse af tomter mot tomtören har enligt min mening sär
skildt betydelse för de mindre städerna med deras relativt stora, 
egna jordområden; och jag har begärt ordet just för att påpeka 
frågans vikt för dessa små städer. Ett bifall till lagutskottets 
hemställan är nämligen ägnadt att bereda möjlighet för upp
rättande af egna hem å dessa stora jordområden. Å Sala städs 
stora jordområde finnas omkring 300 lägenheter, upptagna af forna 
arbetare vid Sala silfververk. Innehafvarne af dessa lägenheter 
äga de därå uppförda byggnaderna, men de hafva icke någon 
trygga<l besittningsrätt till jorden. Sedan Sala stad för något 
öfver tio år sedan genom rättegång återvann detta till staden
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donerade område, har staden sökt bereda innehafvarne af lägen- lag- 
heter därstädes en tryggad besittningsrätt till deras innehafvande bestammeiser 
områden, men äfven staden en säker, om också ringa, inkomst af städers hu”). 
sin jord. Med den nuvarande lagstiftningen har emellertid detta samhällens 
ej varit möjligt; staden har icke rätt att upplåta dessa lägen- ratt att upp
heter med ständig besittningsrätt, och en upplåtelse på vissa år låta mark till 
vilja innehafvarne ej veta af. Med en sådan äro de nämligen ej '.fT" * 
hulpna; de kunna då icke inteckna eller annorledes hypotisera sina °r s 1 
byggnader. Men med den af lagutskottet ifrågasatta lagstift
ningen skulle man i Sala kunna i ett slag bilda omkring 300 egna 
hem; och säkerligen förefinnas liknande förhållanden äfven i andra 
städer. Jag ber därför att få på det lifligaste tillstyrka bifall 
till utskottets hemställan.

Herr Törnebladh: Det är en egendomlig händelse med be
handlingen af dessa motioner och lagutskottets betänkande, att 
man egentligen tyckes utgå från förhållandena på ett par håll, 
sådana de blifvit emot lagen.

Nåväl, om nu Riksdagen år 1857 har skrifvit — såsom af 
åtskilliga yttranden här framgår, i ganska oförtydbara ordalag 
— och begärt en lag samt äfven fått den, men sedan vissa sam
hällen hafva emot denna lag, men till fördel för sig själfva och 
och till fördel, förmodar jag, äfven för sin befolkning, tillämpat 
en annan princip — ja, då ser man, hvad Riksdagens skrivelser 
egentligen åstadkomma för verkan.

Nu är frågan: Kunna de förhållanden, som uppstått vid sidan 
af lagen — jag skall begagna detta mildare vittryck, ty jag 
klandrar dem icke alls — kunna dessa förhållanden ändras genom 
en lagstiftning nu eller förutsätter icke legaliserandet af dessa 
förhållanden något mer än en lagstiftning för framtiden? Och om 
lagstiftning här skulle ske med afseende å den erfarenhet, man 
haft inom några samhällen, motsvarar lagstiftningen då sitt än
damål att vara allmängiltig för hela riket? Nej, absolut icke; ty 
det är möjligt, att man haft andra erfarenheter i andra samhällen 
och att förhållandena där utvecklat sig så, att ett tillämpande af 
samma princip å dessa samhällen är en orätt mot dem. Jag har 
icke velat säga, att fallet så är, men att det han så vara.

Då här särskildt talats mycket om tomtpolitik och tomt- 
jobberi, tager jag mig anledning att i kammarens ledamöters minne 
återkalla hvad som är sant — att det är byggnadsstadgan för 
rikets städer, som åstadkommit det stora tomtjobberiet, just ge
nom att den kom alldeles för tidigt, innan förhållandena stadgat 
sig och innan expropriationsrätten med hvad därtill hörer blifvit 
ordnad. Detta har föranledt särskildt tomtpolitiken hos Stock
holms stad. Och må vara, att denna är mindre lycklig, men den 
bör icke framställas, såsom nyligen skett, med fullkomlig för
vrängning af fakta.

Att vilja åstadkomma egna hem och lägre hyror är ju ett 
mycket lofligt syftemål; men skall man därför begära en lag-
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Ang. lag- ändring i den bestämda riktning, att tomter må upplåtas med 
bestämmelser nyttjanderätt för all framtid, såsom utskottet här föreslagit? Nej, 
städersdet bestrider jag. Man har icke tillräcklig erfarenhet för att på- 

samhäiiens fordra ett allmänt bindande lagstadgande Härutinnan. 
ratt att upp- Man säger, att lagberedningen önskar få någon ledning i sitt 
fota mark till arbete. Ja, jag hyser — nå ja — mycken respekt för Riksdagens 
*6 skrifvelse!’; men jag vågar uttala en undran, om lagberedningen 

or 5 skulle hafva synnerlig ledning af en Riksdagens skrifvelse, be
slutad efter något afhandlande i utskottet och några timmars 
debatt, helst med hänsyn till de växlande åsikter, som här fram
kommit, och framför allt beslutad särskild! med utgångspunkt 
från erfarenheten i vissa städer. Vore det icke då bättre, att 
Riksdagen, innan den bestämmer sig i frågan, afvaktar lagbered
ningens utredning, som säkert blir allsidig och fullständig? Att 
lagberedningen är sysselsatt med denna fråga, veta vi; och att 
här föreligger ett ganska allmänt önskemål, veta vi ock. Ingen 
kan af ett Riksdagens beslut emot utskottet draga den slutsatsen, 
att Riksdagen icke skulle vilja ha dessa förhållanden genom lag 
ordnade —- visserligen icke. Men man kan draga den slutsatsen, 
att Riksdagen icke velat i förväg binda sina händer genom att 
säga: det skall ske på det eller det sättet. Detta vore oriktigt 
af Riksdagen; och bästa beviset därpå är just den så mycket de
batterade riksdagsskrivelse^ som föranledde 1857 års lag, hvil
ken man nu ej finner ord nog för att klandra.

Här har talats om ofria tomter såsom ett gammalt svenskt 
institut och sagts, att detta »måste vidare utvecklas för att blifva 
till gagn vid lösningen af de större städernas och därmed jäm
förliga samhällens bostadsfråga.» Ja, jag kan verkligen icke 
underlåta att taga fasta på detta lagutskottets uttalande och 
fägna mig, kanske med många af denna kammares ledamöter, åt 
att lagutskottet verkligen tänkt på att det finns något gammalt, 
som kan vara godt också. Det är icke alltid, man fått höra det 
i utskottets senare betänkanden.

Nåväl, nu säger utskottet vidare: »Att det härvid skulle inne
bära ett viktigt steg mot frågans lösning, om dessa samhällen 
iinge lagstadgad rätt att till bebyggande upplåta jord mot afgäld 
på sådant sätt, att rätten till å jorden uppförd byggnad blefve 
likställd med äganderätt, torde vara otvifvelaktigt.» Anse herrarna 
verkligen, att man kan säga detta i motiveringen och vidare i kläm
men ifrågasätta en sådan lagstiftning, »att nyttj anderätten till 
marken i förening med äganderätten till därå uppförda byggna
der i civilrättsligt afseende likställes med ägande af annan fastig
het?» Ja, bästa beviset på, att man icke kan säga så eller fram
ställa detta som »otvifvelaktigt», är just den förste talarens yr
kande, däri han försiktigtvis inlagt, att denna rätt skulle i vissa 
afseende:w civilrättsligt likställas med äganderätt — en inskränk
ning, hvarigenom ordet »otvifvelaktigt» modifierats på det allra 
bestämdaste sätt. Men jag är öfvertygad, att kammarens jurister 
kunna bättre utveckla denna sak än jag.
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Hvad angår talet om att det gamla nationella institutet med 
upplåtelse af ofria tomter skulle vara en motsvarighet till den 
tyska arfsbyggnadsrätten, kan jag nog förstå det; ty denna arfs- 
byggnadsrätt hör ju till det, som predikas bittida och sent, på

fator och torg. Om det gamla institutet liar någon likhet med 
etta nya, som nu anses så förmånligt, kan det möjligen komma 

upp igen, men eljest troligen icke, därför att det är gammalt.
För öfrigt ber jag att få säga, att erfarenheten af ofria tom

ter och deras bebyggande i vissa städer icke varit uteslutande 
fördelaktig, utan snarare tvärtom. Det är ganska många olägen
heter, som varit och ännu äro förenade med ofria tomter — olägen
heter, som dessa tomters innehafvare nog fått vidkännas.

Som denna fråga nu ligger, så litet latredd, som den är, skulle 
jag, om icke kammaren bifaller herr Lemans förslag, som innebär en 
möjlighet att icke binda sig, helst yrka afslag.

Herr Nyström, Carl: Jag instämmer helt och håller med 
den siste talaren. I Stockholm finnes det också ofria tomter till 
stort antal. Dessa tomter köpas, säljas och gå i rörelsen, t. ex. 
äfven i byte, såsom man har tillfälle att se i stadens förvaltning. 
Men alltid är det med en viss underkurs. Aldrig komma de upp 
till samma värden som de fria tomterna, och om de gå i byte, är 
det aldrig fråga om att byta jämnt om jämnt. Och hvarför det? 
Jo, först och främst äro själfva formaliteterna vid köpet dyrare än 
vid andra fall. Och vidare: det häftar en outplånlig känsla af 
otrygghet vid dessa fastigheters innehafvande, som icke är en ägande
rätt, utan endast en besittningsrätt. Folk får aldrig i sitt hufvud, 
att det är samma klara bestämda rätt som vid rent köp, och denna 
betänklighet har nog sin goda grund. Om det ringaste tvifvel 
härutinnan förefunnits, har den i dag förda diskussionen upplyst 
mig därom, då vi få veta, att den fördel, som man vill ställa upp 
för oss i fråga om de ofria tomternas behandling, innefattar någon
ting sådant som växlande tomtören, tomtören, som kunna ändras. 
D. v. s. man köper, men man vet icke, hvad man köper, ty man 
vet icke, huru i framtiden tomtörena kunna blifva fastställda. Kan 
något mera betänkligt finnas, något, som mer är ägnadt att hindra 
tillämpningen och bruket af detta s. k. rättsinstitut? Bara den 
omständigheten, att sådant kan sättas i fråga som att tomtörena 
förändras, torde vara tillräcklig anledning att fälla domen öfver de 
ofria tomterna. Jag tror, att ju förr vi blifva af med dem, desto 
bättre. Jag kan möjligtvis förstå, att i städer, som härjats af en 
förödande eldsvåda, kan det vara en viss lättnad att få nya tomter, 
ty därvid skapas, så att säga, nytt af intet, liksom på första ska
pelsedagen. Det gäller att låta ny egendom uppväxa ur askan. 
Men i andra fall är det nog bäst att så litet som möjligt utvidga 
detta system. Man bör enligt min tanke tvärtom så mycket som 
möjligt inskränka det. Nog tror jag mig våga påstå, att i Stock
holm vi skulle önska vara af med detta s. k. rättsinstitut. Det är 
sant, att bostadsfrågan måste lösas, det skola vi alla vara med
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Ang. lagbe- om, men först och främst kan jag icke inse, att den löses på det 
stammeiser i }j;jr sättet, och för det andra kan den lösas på ett annat mycket 

derTm°fi. »am- naturligare sätt, på hvilket jag dock icke nu har anledning att 
hällen» rätt att inlåta mig. I fråga om innehafvandet af tomter påpekade herr 
upplåta mark Leman en utväg, som är minst lika god, och det är, att köpesum- 

tiU bebyg- man far stä inne och man endast betalar ränta. Då har ju köpa- 
fy ,e\ ren samma förmån som en innehafvare af dessa s. k. ofria tomter. 

or a' Nu kan en tomtinnehafvare blifva tvungen att betala stegrade
tomtören, och det är i mitt tycke det värsta.

Jag instämmer med herr Törnebladh.

Herr Fahlbeck: Det är ett egendomligt öde, denna fråga på 
ganska kort tid haft. Förra året hade utskottet afstyrkt densamma. 
Jag stod då ensam såsom reservant i denna kammare. Nu är det 
tvärtom utskottet, som tillstyrkt frågan, och motståndarne till 
densamma befinna sig på reservanternas plats.

Förra året framlades och behandlades denna sak likväl icke 
endast från synpunkten af bostadsfrågan, som i år är den för
härskande, utan äfven med hänsyn till möjligheten för städerna 
att på bästa vis tillgodogöra sig sina jordar. Då visades det, att 

' lagen af år 1857 om den 10-åriga legan allmänt förhindrade stä
derna att på annat sätt än genom försäljning draga fördel af sin 
jordegendom. Men därjämte framhölls, att för ernående af billi
gare bostäder, framför allt för arbetsklassen, det var nödvändigt, 
att något gjordes för att nedsätta tomtpriset, och ett medel i 
detta syfte ansågs med rätta det ifrågavarande lagförslaget vara.

Nu har utskottet stannat vid en kläm, som innehåller åtskil
ligt annat än det, som förra året var uppe. Nu föreslås utsträck
ning af legan till obegränsad tid. Det var icke tal därom sista 
året, och när jag då hade tillfälle yttra mig i saken, anslöt jag 
mig till den uppfattningen, som då gjordes gällande, att man i 
fråga om städernas jordbär skulle komma till samma rätt och 
samma ställning som beträffande landsbygden, alltså att få upp
låta jord på 50 års arrende. Jag intager alltjämt samma stånd
punkt. Här har visserligen anförts ganska mycket till förmån för 
det i Gäfle och Nyköping rådande systemet, hvilket också utskottet 
gjort till sitt, kan man säga, med någon liten modifikation. Men 
frågan är i denna form — med obegränsad legotid — icke till
räckligt studerad, synes det mig. Det kan vara ovisst, huruvida 
syftemålet att få billiga bostäder verkligen skulle så tillgodoses, 
som man önskar, genom denna bestämmelse. Att så skett i Gäfle 
innebär icke, synes mig, tillräcklig garanti för att det allestädes 
skulle gå på samma sätt. Erfarenheterna från Göteborg tala ett 
annat språk. Jag tror således, att man skulle vinna samma syfte, 
om man blott finge bort ur lagen bestämmelsen, att lega af jord i 
stad skall vara inskränkt till 10 år, vare sig man sedan stannar vid 
en maximitid af 50 år eller någon annan, som efter närmare undersök
ning befinnes mera lämplig. Jag tager mig därför friheten instämma 
i och förorda herr Lemans från lagutskottet afvikande yrkande.
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Herr Annerstedt: På Riksdagens begäran har en lagberedning Ang. lagbe- 
trädt i verksamhet med uppdrag att efter allsidig pröfning till tämmelser i 
Riksdagens afgörande framlägga förslag, afseende en omarbetning-^® T *** 
af större delar af lagen, och lagberedningen har af Kung! Maj:tftäH^rä«T« 
fatt till uppgift att först företaga omarbetning af jordabalken. Nu upplåta mark 
är tydligt, att till följd af denna lagberedningens uppgift och då bel/H9- 
till följd af lagberedningens sammansättning Riksdagen kan hafva 9?nde' 
visshet, att lagberedningen tager sin uppgift på fullt allvar, Riks- (1'orts') 
dagen följaktligen har att vänta, att lagberedningen efter noggrann 
pröfning af alla frågor, som Höga inom jordabalkens gebit, och 
särskildt af den del af jordabalken, med hvilken lagberedningen 
börjat, nämligen angående lega af jord på landet samt hyra i stad, 
skall framkomma med förslag, i hvilka lagberedningen upptagit och 
pröfvat alla de frågor inom detta område, som nu för tiden före
trädesvis framträda. Nu vet hvar och en, att bland dessa frågor 
intages ett framstående rum af den fråga, som af föregående talare 
betecknats såsom »beredande af egna hem», »förekommande af tomt- 
jobberi», »billiga tomter» o. s. v., och denna fråga är uppenbarligen 
af den beskaffenhet, att beredningen, om den i någon mån skall 
fylla sin uppgift, icke kan underlåta att upptaga dessa frågor till 
utredning och pröfning och, i den mån lagberedningen finner sig 
kunna gifva förslagen en form, som både medför den praktiska 
verkan, därmed åsyftats, och äfven står tillsammans med principer, 
hvilka dock icke kunna frånses inom lagstiftningen, framlägga för
slag i ämnet. När nu så är förhållandet, frågar jag: hvad betydelse 
skall det hafva, om Riksdagen nu aflåter en skrifvelse af den 
lydelse vare sig utskottet eller herr Leman eller herr Fahlbeck, 
i fall han gjorde något nytt förslag — hvithet jag ej säkert hörde 
—- framställt?

Het förefaller mig äfven vid en flyktig granskning af de för
slag, som framkommit under här förda diskussion, att lagberednin
gen af dessa uttalanden såsom instruktion intet skulle hafva att 
hämta. De hafva varit så allmänt hållna, och dessutom är åt
minstone utskottets förslag till skrifvelse behäftadt med sådana fel 
från juridisk synpunkt, hvilka redan här angifvits, att jag betviflar, 
att lagberedningen skall kunna fästa något särskildt afseende 
därvid.

Vidare frågas: hvilken utredning föreligger för kammarens 
ledamöter att i dag kunna fatta beslut och välja mellan utskottets, 
herr Lemans eller herr Fahlbecks förslag? Uppenbarligen finnes 
icke någon utredning i detta afseende, pa grund af hvilken kam
marens ledamöter kunna fatta beslut, utan detta beslut måste 
grunda sig på en allmän känsla eller tycke, hvilket förslag låter 
bäst. Säkert är, att en på verkliga skäl grundad uppfattning 
kunna icke ens jurister, som tänkt förut på saken, för närvarande 
hafva i denna fråga, och jag hemställer därför, om icke den rik
tigaste åtgärden vore, att kärn in aren nu afslår skrifvelseförslaget.

Man behöfver icke, då ett sådant afslag motiveras på det sätt, 
att lagberedningen sysselsätter sig med ärendets behandling samt 
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Ant/, lot/bt- 
stämmelser

att lagberedningen bar tillräckliga skäl att ända upptaga denna 
fråga, tro, att lagberedningen af ett afslag ä skrifvelsen i någon

1°fl fam- mf^n skalle finna sig föranlåten att icke upptaga ifrågavarande fråga 
hällens rätt att till behandling. Man kan vara fullt öfvertygad, att lagberedningen 
upplåta mark kommer att behandla dessa frågor precis på samma sätt antingen

till bebyg
gande. 
(Forts.)

en skrifvelse nu antages eller förkastas. Men om nu en skrifvelse 
antages med exempelvis 48 röster mot 40 eller något dylikt, torde 
det hafva den påföljd, att åt den meningsskiftning, som för sig 
finge ett fätal flera anhängare i kammaren, sedermera komme att 
tilläggas vida större betydelse än den verkligen bär. Vid ärendets ef
terföljande behandling komme det att heta: ja, den grundsatsen är 
kanske icke fullt lika fördelaktig som den andra, men Riksdagen har 
ju uttalat sig för den, och då bör man väl bygga förslaget på en så
dan grund. Sådant tror jag för sakens riktiga framtida behandling 
icke vore lyckligt. Vid angifna förhållande synes skrifvelsen vara 
hvarken behöflig eller under alla förhållanden ens gagnelig, hvarför 
jag anhåller, att Första Kammaren måtte afslå förslaget därom.

Herr von Stapelmohr: Jag anhåller få betona, att föreliggande 
fråga är alldeles för viktig, för att afklippas på sätt den senaste 
ärade talaren föreslagit. Den är af vikt, därför att den otvifvel
aktigt på verksamt sätt kommer att befrämja städernas tillväxt 
och utveckling; den är af vikt äfven därför, att den afser att 
underlätta för mindre bemedlade möjligheten att förskaffa sig egna 
hem. Egnahemsfrågan är en stor fråga och kommer snart under 
Riksdagens pröfning rörande landsbygden. Denna fråga har äfven 
med styrka framträdt i städerna och intager plats bland de frågor, 
som, enligt mitt förmenande, det är angeläget för städerna att 
gifva en snar och god lösning. Utskottet har påvisat, hurusom de 
högt uppdrifna prisen på tomter i stadssamhällena resa hinder i 
vägen för mindre bemedlade att förskaffa sig sådana för att därå 
uppföra mindre byggnader; och det ligger nära till hands, att så skall 
vara, tv städernas styrelser äro i allmänhet icke benägna att med 
full äganderätt afstå jord, som de kunna hafva att disponera öfver, 
dels därför att de icke vilja lägga svårigheter i vägen för de ut
vecklingsmöjligheter, sou! en närmare eller fjärmare framtid kan 
hafva med sig, dels äfven därför att fastigheter i stad undergå 
ganska hastiga och starka växlingar i värde, hvarför städerna 
hafva utsikt, om de tills vidare behålla sin jord, att framdeles få 
större afkomst af eller mera betaldt för den. Enskilda personer, 
som i städerna äga jord, söka naturligtvis att först och främst 
främja sitt eget bästa och sträfva därför efter att få så högt be
taldt för sina tomter som möjligt är. Prisen ställa sig i allmänhet 
så höga, att de mindre bemedlade knappast kunna tänka på att 
köpa tomter för bildande af egna smärre hem. Vid upplåtelser af 
mark från enskilda till enskilda, uppstå ej sällan oreglerade 
byggnadsområden, hvilka blifva till men för samhället i dess 
helhet och i mångt och mycket till obehag och olägenhet för de 
personer, som där slagit ned sina bopålar. Nu finnes visserligen
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ett sätt att upplåta tomt med nyttjanderätt, men för närvarande An'j- i«ybe- 
an vändes det kärn för byggnadsändamål, emedan lagen icke med- ’
gifver sådan upplåtelse på längre tid än 10 år, och det liggeri sam-

fråga om stä-
^ _ — ders m. f

öppen dag, att denna tid är för kort för att någon skulle vilja hällens rätt att 
nedlägga kostnader på tomts bebyggande. Nu säger man: låt oss upplåta mark 
dä utsträcka tiden till 30, 40 eller 50 är. Jag tror icke heller t,l!c 
att detta är tillräckligt; risken blir äfven i sä fall för stor för 
den, som vill bygga. Ju mer tiden nalkas mot slutet, ju mer 
minskas byggnadens värde, och tomtinnehafvaren drager sig för 
att utföra nybyggnader eller reparation af de gamla eller på något 
annat sätt förbättra sin fastighet. Det har satts i fråga att af-

aa denna brist i eu upplåtelse på viss tid, därigenom att åt 
afvaren skulle lämnas optionsrätt, gående ut därpå, att han 

efter nyttj anderättstidens slut skulle hafva företrädesrätt att för
värfva nyttjanderätt till tomten på nytt. Detta kan ju låta tänka sig, 
men nog blir nödvändigt att i sådant fall på förhand noga be
stämma villkoren, ty eljest kan för stort godtycke komma att 
råda vid deras afgörande; helst ganska oberäkneliga vindar emel
lanåt blåsa genom städernas styrelser. Om icke nu varande lag
bestämmelser för jordupplåtelser passa för ifrågavarande ändamål, 
bör man söka utfinna nya former därför. Enligt mitt förmenande 
böra dessa former hafva den innebörd, att å ena sidan samhället, 
med bibehållande af äganderätt till grunden, har utsikt att återfå 
en tomt, när sä beköfves, utan att erlägga lösen för densamma, 
oafsedt att den möjligen kommit i betydligt ökadt värde, men å 
andra sidan tomtinnehafvaren har trygghet för att han därvid tår 
ersättning för sina på tomten nedlagda kostnader. Jag tror, att 
ett godt uppslag för en sådan lagstiftning kan hämtas ur före
fintliga bestämmelser om de under äldre lagstadganden tillkomna 
upplåtelser af tomt i stad mot tomtöre. Rättsföljderna åt dylik 
upplåtelse finnas angifna i utskottets betänkande, som innehåller, 
att innehafvaren af ofri tomt har, sedan tomten blifvit bebyggd, 
sådan rätt, att han icke kan från tomten skiljas, så länge tomt
ören erläggas eller utan att lösen för byggnaderna gifves. Den 
där meningen är nog tämligen oklar till sin innebörd, hvarför det 
behöfves att, om rättsinstitutet skall upptagas igen och läggas till 
grund för ny lagstiftning, det afpassas efter nutidens behof, rätts- 
åskådning och syftemålet med lagstiftningen.

Jag skall icke längre uppehålla mig härvid. På grund af 
hvad jag uttalat skulle jag helst sluta mig till motionens kläm, 
men dä jag förmodar, att utskottets förslag har större utsikt att 
antagas, vill jag ansluta mig till detsamma. Jag är emellertid 
icke obetingadt nöjd med utskottets hemställan. Utskottet önskar, 
att städer och andra därmed jämförliga samhällen må beredas rätt 
att oberoende af den för upplåtelse af nyttjanderätt till jord stad
gade tidsbegränsning upplåta tomt eller annan jord på vissa an
gifna villkor. Enligt min mening är det dock af vikt, att upp
låtelse af tomt icke får ske annat än i på förhand reglerade om
råden. Därigenom kan nämligen vinnas reda och klarhet för fram-
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An'J- la9be\ tiden om upplåtelsernas rätta omfattning samt hindras uppkomsten 
fråTlmVä-^ oordnade byggnadskomplexer med däraf härflytande obehag och 
ders m.jl. sam- olägenheter af hvarjehanda slag.
hallens rätt att En talare sade, att det eftersträfvade målet komme man lika 
upplåta mark val till, om städerna sålde tomter med full äganderätt och läte 

gande9' köPeskillingen stå inne mot inteckning i fastigheten, så att inne- 
(Forts ) hafvaren eildast blefve skyldig att betala ränta därå. Jag tror 

icke det. Denna ränta blefve säkerligen mycket större än de år
liga tomtören, som staden kunde med fördel pålägga en tomt- 
innekafvare, ty. gifvet är, att, om staden för all framtid afsagd' sig 
äganderätten till ett visst område, densamma vill hafva mer be- 
taldt, än om den blott afstår besittningsrätten, till dess den själf 
framdeles behöfver detta område.

Den senaste ärade talaren ansåg, att det ej skulle tjäna något 
till att aflåta en skrifvelse, då lagberedningen, som har i uppdrag 
att omarbeta jordabalken, nog ändå komme att framlägga förslag 
rörande denna sak. Ja, det är ju möjligt, men önskligt vore dock, 
att lagberedningen får en fingervisning, om hvad Riksdagen anser 
lämpligt i detta fäll; och Riksdagen har, äfven för den händelse 
att utskottets förslag godkännes, gifvit lagberedningen ett ganska 
vidt spelrum för dess åtgöranden. Efter hvad jag tror mig hafva 
bekant, ser lagberedningen icke ogärna, att den får höra litet hvad 
Riksdagen tänkt i denna sak.

Jag vill icke uppehålla kammaren vidare, utan hemställer om 
bifall till utskottets förslag.

Herr Hasselrot: Jag ber att fä konstatera, att den riktning, 
som gör sig gällande i utskottets förslag, är något för vår upp
fattning under det sista femtiotalet af år alldeles främmande. Hela 
vår lagstiftning under denna tid har gått ut på att förena 
nyttjanderätt med äganderätt beträffande fastighet, och öfverallt, 
där dessa äro åtskilda, hafva vi gjort hvad vi kunnat för att fä 
äganderätten hel och fullständig. Sålunda hafva vi stadgat in- 
lösningsrätt för ofria tomter. Till och med servitutsrätt, viderboende- 
eller naborätt berättigar en granne att i vissa fall genom köp lösa 
till sig den jord, som på nämnda sätt är belastad. I afseende på 
fastighet å landet föranleder frälseskatteränta sådan rätt. Hela vår 
lagstiftning utgår från den uppfattningen, att det är nyttigt och 
viktigt, att äganderätten till fastighet är så litet begränsad, så 
fullständig som möjligt. Nu skulle man på en gång kasta om. 
Nu finner man det nyttigt och fördelaktigt att skilja äganderätt 
till jorden från äganderätt till därå uppförda byggnader; det skulle 
finnas en ägare till marken, och en till de byggnader som därå 
uppförts. Enligt mitt förmenande och enligt clen erfarenhet, som 
vunnits i andra länder, leder detta till trassel, obehag och rätts- 
tvister i mångahanda fäll.

Nu säger man: det är dock nyttigt och godt hvad som härut
innan praktiserats på flera ställen, t. ex. i Gäfle och Nyköping. 
Det blir först och främst billigt att bygga. Ja det är ju möjligt,
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att härigenom i viss mån sparas något. Men förut har påpekats, Ang. lågbe
nt i städerna samma fördelar kunna vinnas genom billiga, oupp- ‘tammelser • 
sägbara lån, och jag vill fästa uppmärksamheten pa, att blott förste ^"fm.s«m- 
bebyggaren af tomten egentligen liar nytta af en sådan anordning hällens rätt att 
som den här förordade, och att hyrorna där endast till en tid ställa upplåta mark 
sig billigare. I samma mån städerna växa ut, stiger värdet å tM 
lägenheterna, och hyrorna blifva likaledes fördyrade. Under sådana £?" *' 
förhållanden, då man så litet vet, huru detta kommer att verka, or s'
om det blir gynnsamt eller icke, ställer jag mig på samma stånd
punkt som talaren på stockholmsbänken, att man icke i denna 
fråga bör uttala sig för någon bestämd princip. Nu veta herrarne 
mer än väl, att lagberedningen tager reda på alla bär samtliga 
uttalade olika meningar. De upptagas till protokollet, och lag
beredningen kan där få fullkomligt likaväl reda på hvad här blifvit 
sagdt, som om det ledt till definitivt beslut. Jag är tämligen viss 
om att ett stort antal af kammarens ledamöter ännu icke kunnat 
bilda sig en säker mening om hvad i detta fall är bäst och riktigast.
Låt oss dä icke begagna oss af formen af en skrifvelse af det ena 
eller andra slaget, som binder oss för framtiden. Låt lagberedningen, 
som har frågan om hand, när full utredning vunnits, lägga fram 
förslag, som utarbetats äfven med ledning af de yttranden, hvilka 
här förekommit.

Jag slutar med att uttala min önskan och förvissning om att 
lagberedningen icke skall förbise angelägenheten af speciella stad- 
ganden, hvilka så vidt ske kan trygga de upplåtelser, som ägt 
rum i åtskilliga städer pa sidan af gällande lag. Jag yrkar afslag 
ä utskottets hemställan.

Herr It e t ti g: Blott några få ord. Det förvånade mig verk
ligen att höra den siste ärade talaren säga, att genom bifall till 
denna motion, genom att ett sådant system skulle tillämpas, skulle 
det uppstå så mycket rättegångar och tvister. Huru kan den ärade 
talaren säga det, då erfarenheten visar, att från den ort, där sy
stemet varit tillämpadt i många hundrade år, det icke åstadkommit 
några rättegångar, utan utvecklingen har skett lugnt och lyckligt.

De båda talarne på stockholmsbänken, herrar Törnebladh och 
Annerstedt, skulle jag vilja göra en fråga. De säga båda, att lag
beredningen håller just på med denna sak. Hur veta de herrarne 
det? Jag har ingen aning därom. Jag har önskat, att det i träde 
nu rådande förhållandet skulle blifva i lag fastställdt. Därför har 
jag på det i grundlagen stadgade sätt väckt motion, att Riksdagen 
skulle skrifva till Kungl. Maj:t för att lagberedningen skulle fä 
taga frågan under sin behandling. Eller är det meningen, att jag 
skall gå till lagberedningen och fråga: hålla herrarne på med denna 
sak, eller tänken I börja därmed, eller huru skall det bli? Jag 
vet därom intet annat än hvad herrar Annerstedt och Törnebladh 
nu omtalat, men det tillfredsställer icke mig. Utan jag för min 
del önskade, när jag väckte denna motion, att en skrifvelse skulle 
aflåtas till Kungl. Maj:t, så att detta ärende mätte komma under
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tillbebyggande. 
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pröfning. Emellertid säger jag hvad jag sade då jag första gången 
hade äi'an yttra mig, att jag lika gärna kan vara med om herr 
Lemans förslag som om utskottets. Egentligen står herr Lemans 
förslag närmare klämmen i min motion änhitskottets förslag, och 
då jag från flera håll i kammaren hört yttras, att man hellre 
skulle gå med på herr Lemans förslag än på utskottets, skall jag, 
herr grefve och talman, be att få återtaga mitt yrkande på bifall 
till utskottets förslag och förena mig i det af herr Leman gjorda 
yrkandet.

Herr Östberg: Det har af flera motståndare till detta förslag 
sagts, att genomförandet af systemet med upplåtande af mark mot 
tomtören kan komma att medföra en mängd obehag och svårig
heter. Ja, naturligtvis är det obestridligt. Men kan någon af 
herrarne uppvisa något rättsinstitut i vår lag, där icke den som 
begagnar sig däraf kan komma i obehag och svårigheter? Hvilken 
form af aftal, man än vill begagna sig af, kan det naturligtvis in
träffa, att den ena eller andra parten blir lidande på uppgörelsen, 
ifall man stadgat ofördelaktiga eller olämpliga villkor. Och det är 
alls icke fråga om — det vill jag på det bestämdaste framhålla — 
att någon stadskommun skulle tvingas att gå den väg man tänker 
sig, eller att enskilda personer skulle blifva tvungna att träffa upp
görelse angående tomter på föreslagna villkor.

Jag kan för min del icke annat än finna det högst underligt, 
att man målar upp så stora fåror och svårigheter af ett rättsinstitut, 
som i vårt land begagnats i århundraden och som efter hvad jag 
omnämt är tillåtet på de flesta häll i Europa.

Den förste talaren på stockholmsbänken uttalade betänkligheter 
mot att man skulle, då en skrifvelse afläts vid 1856 års riksdag, 
aflåta skrifvelse till Kungl. Makt i ärendet, och framhöll såsom ett 
varnande exempel, att man till äfventyra varit obetänksam. Jag 
tror, att han misstager sig. Riksdagen skref icke alls till Kungl. 
Maj:t då, Titan Riksdagen fattade beslut om lagändringen, och jag 
vill minnas, att det var med anledning af en kungl. proposition.

Den andre talaren på stockholmsbänken ansåg, att utskottets 
yttrande var så affattadt, att lagberedningen icke kunde fästa nå
got afseende vid en skrifvelse från Riksdagen. Det anser jag mycket 
möjligt, ty Riksdagen skriffel' icke till lagberedningen och kan 
följaktligen icke hafva några anspråk på densamma, men om Riks
dagen beslutar en skrifvelse, så går den till Kung!. Maj:t, och då 
Riksdagen skrifver till Kungl. Maj:t, är det ju vanligt, att åtmin
stone i lagfrågor regeringen fäster allt afseende vid hvad Riks
dagens skrivelser innehålla, och det tror jag äfven skulle blifva 
förhållandet nu, om en skrifvelse skulle aflåtas till Kungl. Maj:t.

Herr Lem an: Ehuru, med den ståndpunkt jag intager i denna
fråga, jag naturligtvis hellre ser ett afslag än ett bifall till ut
skottets hemställan, skulle jag dock beklaga, om kammaren alltför 
mycket lyssnade till vare sig den ärade talaren på stockholms-
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bänken, herr Annerstedt, eller lagutskottets ordförande. Frågan Ang. lagbe- 
är en gäng i grundlagsenlig ordning väckt genom motioner i båda stämmelser i 
kamrarne och behandlad af utskottet. Då bör väl regeringen ^ 
veta hvad som är Riksdagens åsikt. Vill denna kammares majo- häiiensräuau 
ritet vara med om att lämna upplåtelse för all framtid, eller vill upplåta mark 
den icke vara med därom? Vill den vara med om att utsträcka till bebyggande. 
den nu gällande tiden af 10 år på sätt jag föreslagit, eller vill den (Forts.)
ingenting göra? Då blir det ett reellt svar. Men om man så
som motiv för afslag endast tager det, att lagberedningen har 
frågan under behandling, då vet man icke alls hvad majoriteten 
önskar.

Nu sade den ärade ordföranden, att lagberedningen kan läsa 
det i Riksdagens protokoll. Ja, den kan läsa hvad x, y, z hafva 
sagt, men icke hvad kammarens majoritet har tänkt.

Herr Rettig hade rätt däri, att ehuru denna lagstiftning gäller 
för hela landet, har lagberedningen dock icke haft särskild anled
ning att fästa sig vid denna speciella punkt i större omfattning, 
och därför är det jag för min del önskar, att kammaren måtte 
finna skäligt gifva ett svar. Den, som icke vill hafva någon än
dring alls, bör rösta för afslag, men om man motiverar afslaget 
därmed, att frågan ligger hos lagberedningen, får denna ej den 
ringaste upplysning om Riksdagens åsigt i frågan.

Jag tillåter mig fortfarande yrka bifall till det af mig fram
ställda förslaget.

Herr Sjöcrona: Hufvudsyftet med föreliggande förslag är ju, 
såsom vi veta, att underlätta bildandet af egna hem, därigenom 
att man må kunna använda hela summan, som man har till sin 
disposition, till uppförande af huset och icke behöfva använda nå
got däraf till inköp af tomt. Jag tror, att man ganska mycket 
öfverskattat den fördel, man på den vägen vill vinna. Är det nå
gon, som har en viss summa penningar och för dem vill skaffa sig 
eget hus och hem, och han använder någon del af denna summa 
på inköp af en tomt, så kan han naturligtvis genast efter det han 
inköpt tomten och fått lagfart å densamma få lån mot inteckning 
i tomten till ganska högt belopp i förhållande till köpeskillingen, 
ja, kanske ända upp till hela summan. Och i samma stund han 
börjar bygga, ökas tomtens värde. Det må nu emellertid vara 
huru som helst med den saken, i hvad män det kan verka i den 
riktningen. Jag anser i alla fäll, att det skulle vara högst betänk
ligt, om Riksdagen nu skulle uttala sig för tillskapandet af en ny 
klass af fastigheter. Det vore alldeles i strid med de grundsatser, 
som hittills gjort sig gällande i vår lagstiftning. Enligt nu gäl
lande lag betraktas icke såsom fastighet hus på ofri grund, om 
grunden icke innehafves med sådan nyttjanderätt, att den icke upp
hör, så länge tomtören ordentligt erläggas, eller det är gjordt för
behåll, att byggnaderna skola lösas.

Jag skall inskränka mig till att fästa uppmärksamheten härpå 
och ber att, under åberopande af hvad af herr Annerstedt och lag-
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Ang. lagbe- utskottets ordförande anförts, få yrka afslag å utskottets hem-
,tämmelser i gtällan. 

fråga om stä
ders m. fl. sam- tit

hällens rätt att Efter härmed slutad öfverläggning yttrade herr talmannen, 
upplåta mark att i afseende på föreliggande utlåtande, förutom beträffande mo- 

uiibebyg- tiveringen, hvartill han ville återkomma efteråt, yrkats: l:o) att 
,jan e' hvad utskottet hemställt skulle bifallas; 2:o) af nerr Leman, att

Riksdagen, i anledning af förevarande motioner, ville i skrifvelse 
till Kung!. Maj:t anhålla, det Kungl. Maj:t täcktes taga i öfver
vägande, huruvida och under hvilka villkor städer må beredas lag- 
stadgad rätt att för längre tid än för närvarande i lag medgifves 
till bebyggande upplåta tomt med upplåtaren bibehållen äganderätt 
till grunden, men så att nyttjanderätten till marken i förening med 
äganderätten till därå uppförda byggnader i civilrättsligt afseende 
i vissa hänseenden likställes med ägande af annan fastighet, samt, 
därest förhållandena anses därtill föranleda, för Riksdagen fram
lägga förslag till lagbestämmelser i ofvanberörda syfte; och 3:o) att 
utskottets hemställan skulle afslås.

Sedermera gjorde herr talmannen propositioner i enlighet med 
dessa yrkanden och förklarade sig finna propositionen på afslag å 
utskottets hemställan vara med öfvervägande ja besvarad.

Votering begärdes, i anledning hvaraf, och sedan till kontra
proposition därvid antagits bifall till herr Lemans yrkande i ämnet, 
uppsattes, justerades och anslogs en omröstningsproposition af föl
jande lydelse:

Den, som afslår hvad lagutskottet hemställt i sitt utlåtande 
n:o 25, röstar

Ja;

Den, det ej vill, röstar

Nej;

Vinner Nej, bifalles herr Lemans yrkande i ämnet.

Vid slutet af den häröfver anställda omröstning befnnnos 
rösterna hafva utfallit sålunda:

Ja—55;

Nej—44.

I följd af denna utgång af omröstningen blef, på framställning 
af herr talmannen, herr Lemans yrkande beträffande motiveringen 
förklaradt hafva förfallit.
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Herr talmannen hemställde, att då tiden vore långt framskriden, 
behandlingen af lagutskottets utlåtande n:o 26 måtte få uppskjutas 
till ett annat sammanträde.

Härtill lämnade kammaren sitt bifall.

Föredrogs och hänvisades till statsutskottet den under sam
manträdet anämnade kungl. propositionen.

Upplästes och godkändes statsutskottets förslag till Riksdagens 
skrifvelser till Konungen:

n:o 13, i anledning af Kungl. Maj:ts i statsverkspropositionen 
gjorda framställning om inrättande af nya tjänster vid statens 
järnvägar;

n:o 14, i anledning af Kungl. Maj:ts i statsverkspropositionen 
gjorda framställning om anslag för anordnande af inspektion å en
skilda järnvägars rullande materiel; samt

n:o 15, i anledning af Kungl. Maj:ts i statsverkspropositionen 
gjorda framställningar om anslag för statens järnvägstrafik.

Ledighet från riksdagsgöromålen beviljades herr Åkerberg un
der 9 dagar från den 11 innevarande månad.

Anmäldes och bordlädes lagutskottets utlåtande n:o 30, i an
ledning af dels Kungl. Maj:ts proposition med förslag till lag om 
ändrad lydelse af 1 kap. 3 § och 2 kap. 14 § i lagen den 10 
augusti 1877 angående änganderätt till skrift, dels ock två med 
föranledande af propositionen väckta motioner.

Justerades fyra protokollsutdrag för denna dag.

På framställning af herr talmannen beslöts, att de under dagen 
första gången bordlagda ärendena skulle sättas främst på före
dragningslistan till nästa sammanträde.

Kammaren åtskildes kl. 3,54 e. m.

In fidem
A. v. Krusenstjerna.

5Första Kammarens Prof. 1904. N:o 25.


